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جشنواره عملكردهاي نوآورانه، عاملی @@
اثربخشي سازمان برای 

دبیـر سـتاد نـوآوري دانشـگاه، معرفـي توانمندي هـا، قابلیت ها 
و پیشـرفت هاي واحدهـاي تابعـه، ایجـاد فضـاي رقابتي سـالم 
و سـازنده، ترویج فرهنگ اطلاع رسـاني و معرفي دسـتاوردهاي 
برتـر، تعامل با مراکز تابعـه و جامع نگري در خصوص چالش ها، 
فرصت هـا در تمامـي ابعـاد را ازجملـه مأموریت های جشـنواره 

مجـازي عملکردهاي نوآورانـه عنوان کرد.
دکتر ماشـاالله ترابي دبیر سـتاد نوآوري دانشـگاه علوم پزشکي 
تهـران ضمن تبریـک حلول ماه مبارک رمضان و قبولي طاعات 
و عبـادات بـراي همـکاران بـا اشـاره بـه گـزارش از وضعیـت 
جشـنواره مجازي عملکردهاي نوآورانه دانشـگاه؛ اظهار داشت: 
این جشـنواره در سـال گذشـته در شـوراي دانشـگاه مطرح و 
بعد در هیئت رئیسـه موردبررسـی و تصویـب نهایي قرار گرفت.

وي بـا اشـاره بـه این کـه سـرعت عمـل، عملکـرد کارا و مؤثـر 
همـراه بـا خـرد جمعـی از مطالبـات جـدي مدیریت دانشـگاه 
اسـت؛ افـزود: در همیـن راسـتا در برنامه چهارسـاله دانشـگاه 
و گزارش هـای ماهانـه بـه ایـن موضـوع تأکیـد ویـژه شـده و 
حتـي انتخـاب مدیـران در سـطوح مختلـف نیـز با کسـب نظر 

از همـکاران در حوزه هـاي ذي ربـط انجام شـده اسـت.

فیآين د @@ راس تاي  در  حیك ت ن وآوري 
بینامه ريزي 3 دم

دکتر ترابي یادآور شـد: روند تحولات جهاني در علوم پزشـکي 
حاکـي از آن اسـت کـه به کارگیـري مدل هـاي نوآوري نقشـي 
بنیادیـن و زیربنایـي در توسـعه، پیشـرفت و ارتقـاي کیفیـت 
زندگـي مـردم در جوامع امـروز و آینـده بازي مي کننـد. البته 
ایـن پدیـده نیـاز بـه یـک چارچـوب جدیـد از برنامه ریـزي را 
قطعـي سـاخته و تأکیـد دارد کـه نـوآوري بایـد بـه فرآینـد 

برنامه ریـزي وارد شـود.
وي بـه معرفـي برنامـه اجرایي جشـنواره مجـازي عملکردهاي 
نوآورانـه در سـال 94 پرداخـت و گفـت: موضوع سـه ماه اول، 
ارتقاء رضایت شـغلي با محوریت »روش هاي جدید ارزشیابي«، 
موضـوع سـه ماهه دوم، خلـق منابـع جدید با محوریـت »ایجاد 
جریـان ارزش افزوده« و موضوع سـه ماهه سـوم، ارتقـاء جایگاه 
دانشـگاه در سـطح ملـي و بین المللي با محوریـت »هویت ملي 
و حمیـت دانشـگاهي« اسـت کـه البتـه فصل اول آن بـه اتمام 

رسـیده است.
دکتر ترابي در ادامه با بیان این که جشنواره مجازي عملکردهاي 
نوآورانـه در فضایـي گسـترده، بـا هزینـه کـم و سـرعت بالا در 
سـطح وسـیع در اختیـار کاربـران قـرار مي گیـرد؛ خاطرنشـان 



ت5

کـرد: کاربـران در فضـاي مجـازي مي توانند به راحتـي و بدون 
نگرانـي از افشـاء اطلاعـات به ارائـه تفکرات و ایده هـا بپردازند.

وي هدف اصلي از اجراي جشـنواره را درک مشکلات موجود و 
انتخـاب افـراد و رفتارهاي صحیح جهت یافتـن بهترین راه حل 
و ایجاد یک چارچوب بومي نوآوري و مبتني بر اسـتانداردهاي 
روز دنیـا بـراي ارتقـاي مؤثـر و متفاوت کارایي و اثربخشـي در 

واحدهاي مختلف دانشـگاه عنوان کرد.
دبیـر سـتاد نوآوري دانشـگاه در ادامـه افزود: این جشـنواره با 
بهره گیـری از تبلیغـات، بنرهـا و اخبـار مربوطـه یـا لینـک در 
وب سـایت های دیگر خیـل عظیمي از مخاطبیـن خود را جلب 

کـرده و از نظـرات آن هـا بهره مند می شـود.
وي یـادآور شـد: ایـن جشـنواره به صـورت سـه مـاه یک بـار و 
در فضـاي مجـازي سـامانه نـوآوري دانشـگاه برگـزار می شـود 
و در نیمـه دوم مـاه چهـارم عملکردهـاي نوآورانـه ای کـه بـا 
باشـد  داشـته  را  تطبیـق  بیشـترین  اعلام شـده  شـاخص های 
معرفـي می گردنـد و در پایـان هرسـال از بیـن عملکردهـاي 
معرفی شـده بـه عملکردهـاي نوآورانـه برگزیـده براسـاس رأی 
کاربـران در فضاي مجازي و داوري شـوراي دانشـگاه، جوایزي 

اهـداء می شـود.
دکتـر ترابي با اشـاره به جوایز جشـنواره مجـازي عملکردهاي 
نوآورانه؛ خاطرنشـان کرد: جایزه طـرح اول 5٠٠ میلیون ریال، 
جایـزه طـرح دوم 25٠ میلیـون ریال و جایزه طرح سـوم 15٠ 

میلیون ریال اسـت.
پذیـرش  تیـم  قالـب  در  فقـط  این کـه طرح هـا  بیـان  بـا  وي 
می شـوند؛ تصریـح کـرد: هیـچ طـرح فـردي در سـامانه مـورد 
ارزیابـي قـرار نمی گیـرد بلکه حتمـاً باید گروهي باهـم فعالیت 

و کار کـرده باشـند تـا عملکـردي را شـاهد باشـیم.
دبیـر سـتاد نـوآوري دانشـگاه، با اشـاره بـه تعریـف و عملکرد 
توانایي هـاي  به کارگیـری  فرآینـد  نـوآوري  گفـت:  نوآورانـه، 
ذهنـي بـراي ایجـاد یـک فکـر یـا مفهـوم جدیـد و تبدیـل آن 
بـه محصـول، خدمـت یـا روش عملیاتـي مفیـد و ارزش آفرین 
اسـت، امـا عملکـرد نوآورانـه به کارگیـری ایده هـاي نویـن در 
و در جهـت  و چالش هـاي موجـود  راسـتاي حـل مشـکلات 
ایجـاد هم افزایـي، ارتقـاء کارایـي و افزایش اثربخشـي بـا ارائه 
نتایـج و دسـتاوردهاي مشـخص در کلیـه حوزه هـاي علمـي و 

اسـت. اجرائي 

حمايت و 3ش ويق نقطه 3 یوع عملكیدهاي @@
نوآورانه

وي بـا بیـان اینکـه تمرکز جشـنواره بـه عملکردهـاي نوآورانه 
اسـت؛ گفـت: اگر عملکردهـاي نوآورانه موردحمایت و تشـویق 
قـرار بگیرنـد، مطمئنـاً می توانـد بعـد دیگـر خودشـان را هـم 
بسـازند یعنـي در نهایـت یادگیـري و کارآفرینـي را در ادامـه 

شـرایط فراهـم کند.
بـه  ابعـاد  تمامـي  در  نـوآوري  اگـر  داد:  ادامـه  ترابـي  دکتـر 
عملکردهـاي نوآورانـه نـگاه ویـژه داشـته باشـد ایـن امـر بـه 
یادگیـري و کارآفرینـي کمک شـایاني خواهد کرد کـه بتوانیم 
لیگـي را در قالـب جشـنواره از تیم هـای نـوآوري بـه وجـود 
بیاوریـم این کـه هـر تیـم چـه قابلیت هایـي را می توانـد عرضه 
کنـد و بـه چـه شـبکه هاي علمـي و درواقـع فنـي و صنعتـي 
دسترسـي و ارتبـاط دارد، از چـه مدل کسـب وکار بـراي مدل 
خـودش اسـتفاده می کنـد کـه عامل موفقیت آن شـده اسـت.

عملكیده اي نوآوران ه، عام ل 3كم1ل كیدن @@
فیآين د يادگ1 یي و كارآفیيني

دبیـر سـتاد نـوآوري دانشـگاه، تصریـح کـرد: بـا ایـن فرآینـد 
می توانیم در قالب جشنواره لیگي را داشته باشیم که گروه های 
دسـته یک و دو و سـه را در آن سـازمان دهي کنیم، این تیم ها 
در آینـده در ارتبـاط بـا همدیگـر و کامـل کـردن فرآیندهـاي 
درونـي کمـک می کنـد کـه ابعـاد یادگیـري و کارآفرینـي در 
نـوآوري کامـل شـود و در نهایـت شـاهد نوآوری هـای کامـل 
شـده در سـطح دانشـگاه باشـیم که این امر داراي ویژگي هاي 

منحصربه فـردی خواهـد بود.
وي در ادامـه افـزود: ایـده اي تبدیـل بـه عمل می شـود که در 
وهلـه اول در حـد خـود منحصربه فـرد باشـد و خدمـات جدید 
بیافرینـد و بتوانـد خدمـات جدید در سـطح ملـي و بین المللي 

ارائـه دهد.
دکتـر ترابـي با اشـاره به گـزارش موضوع سـه مـاه اول، ارتقاء 
رضایـت شـغلي بـا محوریـت »روش هـاي جدیـد ارزشـیابي«، 
یادآور شـد: در فاز اول این جشـنواره حدوداً ٣٠ طرح توسـط 

همکاران در سـطح دانشـگاه ثبت شـده اسـت.
وي گفـت: امیدواریـم بـا همـکاري و مشـارکت روابـط عمومي 
و سـایر واحدهـاي تابعه، اطلاع رسـاني بهتـري را در دوره دوم 
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داشـته باشـیم و همـکاران دانشـگاهي از موضوعات جشـنواره 
مطلـع شـوند و بتوانیـم درواقـع ایـن هـوش نـوآوري کـه در 
سـطح دانشـگاه وجـود دارد را بـه زیرسـاخت مناسـبي تبدیل 
کنیـم و شـاهد گسـترش ارتباطـات و شـبکه هاي نـوآوري در 

باشیم. دانشـگاه 
وي تأکیـد کـرد: ایـن شـبکه ها می تواند شـرایط مناسـب براي 
بـه اشـتراک گذاري دانـش در سـطح دانشـگاه را فراهـم کند و 
همچنیـن محیـط مطمئني را بـراي این که افراد بـدون نگراني 
ایده هـا و فعالیت هـای خودشـان را در آن ثبت کننـد را فراهم 
می کنـد. امیدواریـم این جشـنواره بتواند بسـیج کاملي از کلیه 
اسـتعداد و توانمندي هاي موجود در دانشـگاه بـه وجود بیاورد 
و در ضمـن بتوانیـم اتـاق فکـري را به وسـعت خانـواده بزرگ 

دانشـگاه علـوم پزشـکي تهـران در این قالب ایجـاد کنیم.
توضیح این که؛ علاقه مندان براي کسـب اطلاعات بیشتر درباره 
 Virtual lnnovative جشـنواره مجازي عملکردهاي نوآورانـه
http:// مي تواننـد به آدرس اینترنتي Performance Festival

innosem.tums.ac.ir مراجعه کنند.

سـطح آمادگي خانوارهاي @@
ايرانـي براي بلايا تنهـا 8 درصد 

است
مدیـر گروه سـلامت در حوادث و بلایاي دانشـگاه، 
هشـدار داد، سـطح آمادگي خانوارهاي ایراني براي 
بلایا تنها 8 درصد اسـت و سـالانه، به طور متوسـط 
حـدود ٣ هـزار ایرانـي در اثر بلایـاي طبیعي فوت 
مي کنند و حدود 5/ 1 میلیون نفر متأثر مي شـوند.
دکتر علي اردلان مدیر گروه سـلامت در حوادث و 
بلایا، در گفتگو با خبرنگار روابط عمومي دانشـگاه، 
گفـت: پـس از زلزلـه بـم، دو دپارتمان بـا موضوع 
سـلامت در حوادث و بلایا با رویکردهاي پژوهشـي 
و آموزشـي، در موسسـه ملـي تحقیقات سـلامت و 

دانشکده بهداشـت تأسیس شدند.
وي افزود: این دو دپارتمان، نخستین دپارتمان هاي 
منطقه مدیترانه شرقي درزمینه ي مباحث آکادمیک 
و تحقیقاتـي بلایـا هسـتند و تاکنـون بیـش از 8٠ 
مقاله علمي به زبان هاي فارسـي و انگلیسي منتشر 

کرده انـد و نخسـتین فارغ التحصیـل PhD ایـن دپارتمـان در 
تیرمـاه سـال جاري بـا 9 مقاله منتشرشـده در مجـلات معتبر 

بین المللـي از تـز خود دفاع کرده اسـت.
دکتـر اردلان، از همـکاري نزدیک این دو دپارتمان با سـازمان 
جهاني بهداشـت و دانشـگاه هاي طراز اول جهان مانند هاروارد 
و یـل خبـر داد و گفت: این مجموعه عضـو تیم مدیریت بحران 
دفتر سـازمان ملل در جمهوري اسلامي ایران و نماینده منطقه 

آسـیاي مرکزي در شـبکه جهاني کاهش خطر بلایا است.
وي در ادامـه اشـاره کـرد: بـه دلیـل اهمیـت نقـش مـردم در 
مدیریـت خطـر بلایـا در کشـور، به سـفارش معاونت بهداشـت 
وزارت بهداشـت، دبیرخانـه ملـي تـاب آوري مـردم محـور بلایا 
نیـز در موسسـه ملـي تحقیقـات سـلامت تأسیس شـده اسـت.

وي وظیفـه ایـن دبیرخانـه را توانمندسـازي جامعـه مدنـي و 
مـردم در زمینـه مدیریـت خطـر و بلایـا، عنـوان کـرد و گفت: 
هرچنـد وجـود تیم هـاي آماده اي مثـل، کادر وزارت بهداشـت 
و هلال احمـر، در کشـور ضـروری اسـت امـا مهـم ایـن اسـت 
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کـه افـراد خانـواده در هنگام وقـوع بلا، بدانند کیـف اضطراري 
چیسـت و کجاسـت یـا کمک هـاي اولیـه یعنـي چـه و چگونه 
بایـد آن را انجـام داد. بایـد مقابلـه بـا بلاهـاي طبیعـي را جزء 

اولویت هـاي زندگـي خـود قـرار دهیم.
دکتـر اردلان از انتشـار خبرنامـه، پیـام حـوادث و بلایـا بـراي 
ایرانیـان در دو شـماره خبـر داد و گفـت: ایـن خبرنامـه بـه 
همـت آکادمـي سـلامت در حـوادث و بلایـاي موسسـه ملـي 
تحقیقات سـلامت و دانشـکده بهداشت دانشـگاه و با مشارکت 
دفتـر مدیریـت خطر بلایـاي وزارت بهداشـت، مرکـز مدیریت 
حوادث و فوریت هاي پزشـکي کشـور و مرکز تاب آوري سازمان 

پیشـگیري و مدیریـت بحـران شـهر تهران منتشـر مي شـود.
وي هـدف از انتشـار ایـن خبرنامـه را، حسـاس سـازي و جلب 
حمایـت سیاسـت گذاران، مدیران و خبـرگان درزمینه مدیریت 
بحـران و کاهـش خطر بلایـا در ایران عنوان کـرد و گفت: این 
خبرنامـه، پیـام حـوادث و بلایا اسـت که به زبان بسـیار سـاده 
براي استفاده تمامي مردم از هر قشر و طبقه، نوشته شده است.

دکتـر اردلان افـزود: در ایـن خبرنامـه مخاطرات زلزلـه نپال و 
رانـش زمیـن کلمبیـا و پیامدهـاي آن هـا و اینکـه بـراي ایران 
چه درس هایي دارد درج شـده اسـت که شـاید همین لحظه در 
تهران روي دهد. ایران با انواع مخاطرات طبیعي انسان سـاخت 
مواجـه اسـت و بایـد ضمـن انجـام اقدامـات پیشـگیرانه، همه 

بـراي وقوع آن آماده شـوند.
وي بابیـان اینکـه، زلزلـه همـواره تهدیـد جـدي بـراي کشـور 
محسـوب مي شـود، تصریح کرد: درحالي که روند وقوع و آسیب 
مخاطـرات آب و هوایـي در ایـران رو به افزایش اسـت، سـطح 
آمادگـي جامعـه بـراي این دسـته از مخاطرات بایـد ارتقا یابد.

دکتـر اردلان، ادامـه داد: مشـخص نیسـت زلزله بـزرگ بعدي 
چـه زمانـي روي مي دهـد ولـي آمادگـي لازم اسـت. شـواهد 
نشـان مي دهنـد بـه ازاي هـر یـک تومان صـرف بودجـه براي 
آمادگـي، 8 تومـان در عملیـات پاسـخ صرفه جویـي مي شـود.

افـزود: شـاید کاهـش آسـیب پذیري بافت هـاي فرسـوده  وي 
در  مي تـوان  ولـي  باشـد،  مشـکل  موجـود  زیرسـاخت هاي  و 
ساخت وسـازهاي جدیـد و برنامه هـاي توسـعه اي کاري کـرد 

کـه نسـل آینـده در ایرانـي ایمـن زندگـي کننـد.
تـوان  از  بهره منـدي  اردلان، حسـاس سـازي جامعـه،  دکتـر 
مـردم و آمـوزش همگانـي را از مهم تریـن راهکارهـاي کاهـش 

خطـر بلایـا خواند و گفـت: براي اطمینـان از آمادگـي جامعه، 
سـطح آمادگـي مـردم و سـازمان ها بایـد از قبـل اندازه گیـري 
شـود و بر آن اسـاس، آمـوزش و تمرین هـاي لازم انجام گیرد. 
وي در بخـش دیگـري از سـخنان خـود بابیـان اینکه، دوسـوم 
کشـور ایـران در معـرض رانش زمیـن قـرار دارد، تصریح کرد: 
رانـش زمیـن مي توانـد متعاقـب زلزله، سـیل، بارندگي شـدید 
و آتش فشـان و ساخت وسـازهایي کـه اصـول کاربـري زمین را 
رعایـت نمي کننـد، روي دهـد. مدیـر گروه سـلامت در حوادث 
و بلایـا، افـزود: مناطـق گسـترده اي از ایران نیز مسـتعد رانش 
زمیـن هسـتند. طـي چهـار دهـه از 1٣49 تـا 1٣89، 169 
مـورد رانـش زمیـن مهـم در ایـران ثبت شـده که 224 کشـته 

بر جاي گذاشـته اسـت.
 دکتـر اردلان ادامـه داد: در ایـران بـه ازاي هر مصدوم ناشـي 
از رانـش زمیـن، 2/9 نفـر کشـته مي شـوند که بیشـتر آن ها به 

دلیـل جراحـت و خفگـي رخ مي دهد.
وي بـا بیـا اینکـه، تهـران نیـز بـه دلیل قـرار گرفتـن در دامنه 
جنوبي البرز، سـاخت سـاز در دامنه هاي پرشـیب، عدم رعایت 
اصـول کاربـري زمیـن و سـاخت سـاز اصولي در معـرض خطر 
رانـش زمیـن قرار دارد، تصریح کرد: رانش زمین بدون هشـدار 
روي مي دهـد. البتـه ازآنجایي کـه بسـیاري از آن هـا متعاقـب 
بارندگـي شـدید و سـیل روي مي دهنـد، اسـتقرار سـامانه هاي 
هشـدار هواشناسـي، روش مؤثري براي هشدار به جامعه است.
دکتـر اردلان، عـدم ساخت وسـاز در مناطـق مسـتعد ماننـد 
شـیب هاي تنـد، لبه هـاي کـوه، راه هـاي آب و سـیلاب یـا نزد 
کـي دره هاي فرسایشـي را بهترین راه پیشـگیري، رانش زمین 
دانسـت و گفـت: در مـواردي کـه ممکـن نباشـد مي تـوان از 
مطالعـات زمین شناسـي، اقدامـات کنتـرل سـیل، طراحـي و 
سـاخت خیابان هـا به مـوازات شـیب کـه بـه تخلیـه سـیل و 
حرکـت توده ها کمـک مي کند، به عنـوان راه کار اسـتفاده کرد.

وي بابیان اینکه، دانشـگاه علوم پزشـکي تهـران نیز در معرض 
خطـر بلایـاي طبیعـي و انسان سـاخت قـرار دارد، خاطرنشـان 
کـرد: برنامـه دوسـالانه اي بـراي دانشـگاه طراحي شـده که در 
صـورت حمایـت مدیریـت ارشـد دانشـگاه مي توانـد آمادگـي 

دانشـگاه و زیرمجموعه هـاي آن را در برابـر بلایـا ارتقـا دهـد.
دکتـر اردلان ادامـه داد: به مـوازات ایـن امـر، حسـاس سـازي 
اعضـاي هیئت علمي، کارکنان و دانشـجویان دانشـگاه از طریق 
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وب سـایت دانشـگاه بسـیار مهم اسـت. درنتیجه این کار، آن ها 
اهمیـت بلایـا و راهکارهـاي آمادگـي را بـه خانواده هـاي خود 
نیـز منتقـل خواهند کرد کـه خود جمعیتي چنـد ده هزارنفري 

مي دهد. تشـکیل  را 
وي در پایـان بـه اهمیـت مشـارکت جامعـه علمـي در کاهش 
خطـر بلایا در کشـور از طریق تولید شـواهد تحقیقاتي و ایجاد 

برنامـه آموزشـي اسـتاندارد تأکید کرد.

دكتر ميرزازاده: هدف در دانشـگاه @@
بهبود وضعيت آموزش اسـت

بـه بهانـه اینکـه EDC دانشـگاه بـراي دومیـن بار متوالـي رتبه 
اول را در جشـنواره کشـوري شـهید مطهـري کسـب کـرده، بـا 
دکتـر عظیـم میـرزازاده مدیر مرکـز مطالعات و توسـعه آموزش 

گفتگـو کردیـم کـه در ادامه مـي خوانید:

آقـاي دکتـر ضمـن تبریک به مناسـبت کسـب رتبـه اول مرکز 
مطالعـات و توسـعه دانشـگاه در رتبه بنـدی مراکـز مطالعـات 
کشـور، در ابتـدا بفرماییـد که معنـاي این رتبه بندی چیسـت و 

چگونـه صـورت مي گیرد؟
یکـي از رویکردهـاي بـه ارزشـیابي ایـن اسـت کـه به صـورت 
مقایسـه اي قابلیت هـاي مراکز آموزشـي مختلف را مي سـنجند، 
تقریبـاً از اواخـر دهـه 7٠ ایـن رویکـرد در کشـور مـا در حـوزه 

آمـوزش علـوم پزشـکي گسـترش پیـدا کرد.
اولیـن رتبه بنـدی آموزشـي مراکز مطالعات در سـال 87 صورت 
گرفـت کـه مـا در آن رتبه بنـدی نیز رتبـه اول را کسـب کردیم 
کـه آن به صـورت یـک رتبه بندی مسـتقل مراکز مطالعـات بود، 
سـال 9٠ در قالب طرح رتبه بندی آموزشـي راد که در دانشـگاه 
علوم پزشـکي کشـور صورت گرفت یک قسمتي از آن مربوط به 
مراکـز مطالعـات بود که همان دوره اول طرح راد بود. بر اسـاس 
آن، مرکـز مطالعـات و توسـعه آمـوزش دانشـگاه علوم پزشـکي 
تهـران رتبـه اول را کسـب کـرده و البتـه ایـن طـرح هم اکنون 

در دسـت اقدام اسـت و دوره دوم آن نیز در حال اجرا اسـت.
در واقـع یک سـري از شـاخص هایي را که مـورد اجماع و توافق 
آن کسـاني هسـت که این طرح را برگزار مي کنند، در قالب آن 
شـاخص ها از مراکـز مطالعـات و توسـعه آموزش علوم پزشـکي 
کشـور اطلاعات جمع آوری مي شـود و در مدلـي که هر فعالیتي 

امتیـازي دارد قرار مي گیـرد و در نهایت درمجموع یک امتیازي 
محاسـبه و آن دانشـگاهي کـه بیشـترین امتیـاز را کسـب کرده 
باشـد رتبه برتر شناخته مي شـود که ما خوشبختانه در دانشگاه 
علـوم پزشـکي تیپ 1 رتبه اول را کسـب کردیم کـه جا دارد از 
کسـاني کـه در آن زمـان مدیریـت مرکـز مطالعات را بـه عهده 
داشـته و همـکاران ما در مرکز مطالعات و توسـعه بودند تشـکر 
کنیـم چـون و در واقـع این حاصـل زحمات همـکاران در مرکز 
مطالعات و توسـعه در سـال 9٠ و قبل از آن بوده اسـت و بنده 
هیـچ مسـئولیتي در آن زمـان در مرکـز نداشـته ام و بایـد از آن 
بزرگـواران تقدیـر کـرد. البتـه مسـلماً این بـراي دانشـگاه علوم 
پزشـکي تهـران و بـراي مرکـز مطالعات و توسـعه افتخار اسـت 
کـه ایـن رتبه کسـب شـده و ما خیلي خوشـحالیم. ایـن وظیفه 

مـا را سـنگین مي کنـد که این مسـیر را ادامـه دهیم.

ر3به بندی چه حوزم هاي را در بیمی گ1ید؟@@
رتبه بنـدی آموزشـي در مراکـز مطالعـات درواقع بـه حیطه هاي 
اصلـي عملکـرد مرکـز مطالعـات و توسـعه برمی گـردد، مثلًا در 
نظـر بگیرید از حوزه هـاي عملکردي مراکز مطالعات در کشـور، 
توانمندسازي آموزشي است. بنابراین در یک چارچوب مشخصي 
از ما اطلاعات گرفته مي شـود و راجع به وضعیت توانمندسـازي 
و دوره هاي آموزشـي توانمندسـازي که در دانشگاه براي اعضاي 

حیـات علمي برگزار مي شـود ما گزارشـي را ارائـه مي دهیم.

قسـمت دیگر راجع به بحث حمایت طرح هاي توسـعه اي اسـت 
کـه در حوزه آموزش در دانشـگاه اجرا مي شـود. چه تعداد طرح 

داریـم؟ چه تعداد به نتیجه رسـیده؟
در ارتبـاط بـا ارزشـیابي، در حوزه دانشـجو، در حـوزه دوره هاي 
آموزشـي و اعضاي حیات علمي صورت مي گیرد، چه دوره هایي، 
چـه تعـداد اعضـاي حیـات علمـي. طبیعتـاً چـون تیـپ ایـن 
ارزشـیابي و رتبه بنـدی نیاز به امتیـاز دارد بنابرایـن هر کدام از 
این هـا بایـد به صـورت کمي گزارش شـود و یک امتیـازي تعلق 
مي گیـرد کـه در جمع بنـدی یک رتبـه کلي و امتیـاز کلي داده 
مي شـود. قسمت اصلي آن بحث توانمندسـازي، بحث طرح هاي 
توسـعه اي، بحـث ارزشـیابي، عمـده رتبه بندی شـاخص هاي آن 
ایـن قسـمت ها را در برمی گیـرد یا مثـلًا برنامه ریزی آموزشـي، 
تعـداد طرح هـا و برنامه هـا و کوریکولوم هایي کـه در مرکز آمده 
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و مورد قضاوت قرار گرفته و آن هم یکي از شاخص ها است.

اساسـاً هـدف از تشـکیل مرکـز مطالعات و توسـعه چیسـت؟ و 
چـه حوزه هایـي دارد؟

پیشـینه مرکـز مطالعـات و توسـعه بـراي اولین بار بـه دهه 5٠ 
شمسـي در دانشـگاه علوم پزشـکي شـیراز بر مي گردد ولي در 
آن تاریـخ بـه نام مرکز مطالعات و توسـعه نبـوده ولي به هرحال 
هدف، کمک به ارتقا و توسـعه آموزش در دانشـگاه بوده و مرکز 
همکار بین الملل سـازمان بهداشـتي جهاني شـد و به عنوان یک 
قطـب توانمندسـازي و تربیتـي نیروي انسـاني و آمـوزش علوم 
پزشـکي. در دهه 7٠ شمسـي بود که در بخشي از دانشگاه هاي 

علوم پزشـکي کشـور این حرکت مجدداً شـروع شد.
در سـال EDC 74-75 دانشـگاه بـه همـت جناب آقـاي دکتر 
رضـوي و جمعـي از همکارانشـان شـکل گرفـت و در طـي این 
مدت حدود 2٠ سـالي که از تأسـیس مرکز مطالعات و توسـعه 
مدیریتـي  دوره هـاي مختلـف  در  فراوانـي  گذشـته همـکاران 
مسـئولیت مرکـز را بـه عهـده داشـتند و سـعي کردنـد که این 
کار را پیـش ببرنـد و هدف در دانشـگاه بهبـود وضعیت آموزش 
اسـت. پـس ما بـراي رسـیدن به ایـن هدف نیـاز بـه معلمیني 
کـه قابلیت هـا و توانمندي هاي آموزشـي بهتري داشـته باشـند 

و یـک قسـمتي از فعالیت هـاي مرکـز مطالعـات و توسـعه، این 
بحث توانمندسـازي آموزشـي اسـت. اگـر براي بهبـود وضعیت 
آموزشـي احتیاج داریم به اینکه نظام هاي ارزشـیابي و پایش را 
تقویـت کنیـم و از طریـق ارائـه بازخوردي که صـورت مي گیرد 
باعـث بهبـود کیفیـت آموزشـي شـویم پـس یـک قسـمتي از 
کارهـاي مرکـز مطالعات و توسـعه سـاماندهي و پیگیري بحث 
ارزشـیابي آموزشـي اسـت چه در حـوزه هیئت علمـی و چه در 

حـوزه سیسـتم هاي آموزشـي و دوره هاي آموزشـي.
اگر براي بهبود کیفیت آموزشـي لازم اسـت کـه ما از طرح ها و 
ایده هـاي ارتقاي کیفیت آموزشـي که در واقـع همان طرح هاي 
توسـعه آموزش اسـت حمایت کنیم و بودجه اي در اختیارشـان 
قـرار دهیـم؛ به تعبیر من از طریق مشـاوره اي کـه براي تدوین 
طـرح ارائـه مي شـود کمـک می کنیم کـه آن طرح بهتـر انجام 
شـود و بودجه تأمین شـود که بتواند آن طرح را اجرا کند. این 
یکـي از کارهایي اسـت کـه مي توانـد آموزش را بهبود ببخشـد 
پـس EDC دانشـگاه بایـد این کار را بکند و ایـن امکان را براي 

اعضـاي هیئت علمـی و دانشـکده ها فراهم کند.
یکـي از کارهاي اصلي در دانشـگاه برنامه ریزی آموزشـي اسـت 
کـه بایـد بـر اسـاس آن طرحي کـه تعبیه مي شـود مـا بتوانیم 
یـک آموزش مناسـب را ارائه کنیـم. پس قاعدتاً ما اگـر بتوانیم 
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برنامه هـاي آموزشـي بهتـري داشـته باشـیم گامـي در جهـت 
بهبـود کیفیت آموزشـي برداشـته ایم. مرکز مطالعات و توسـعه 
در زمینـه برنامه ریـزی به عنـوان یـک مشـاور و به عنـوان یـک 
بـازوي کمک کننـده بـه دانشـگاهیان، اعضـاي هیئت علمـی و 
بـه گروه هـاي آموزشـي کمـک مي کند کـه بتواننـد برنامه هاي 
آموزشـي بهتري را تدوین کنند. طبیعتاً الزاماً در همه حوزه ها، 
EDC دانشـگاه مـا با این گسـتردگي کـه وجود دارد مسـتقیم 

وارد نمي شـود؛ اما به هرحال تفکر، پیگیـري و برنامه ریزی براي 
اینکـه مـا در این جهات حرکت کنیم کار مرکز مطالعات اسـت.
در بعضـي از قسـمت ها مسـتقیم وارد مي شـود و در بعضـي از 
قسـمت ها هـم ممکن اسـت که با واسـطه این کار انجام شـود. 
ایـن همه کاري کـه در مرکز مطالعات و توسـعه انجام مي گیرد 
نیسـت. در واقـع اگـر بخواهیم آمـوزش، ارتقا پیـدا کند یکي از 
کارهایـي کـه بایـد صـورت بگیرد این اسـت کـه ارج بگذاریم و 
از کسـاني کـه فعالیت هاي برجسـته آموزشـي انجـام مي دهند 
یـا در جهـت ارتقـاي کیفیت به عنـوان یک طرح برجسـته، یک 
فرآینـد تقدیـر کنیـم یـا به عنـوان معلّمـان دانشـگاه کـه دارند 
زحمت مي کشـند تدریس مي کنند و نسـل آینده علوم پزشکي 

ایـن دانشـگاه را به سـهم خود تربیـت مي کنند.
بنابرایـن چـون ایـن یـک اصـل اسـت یکـي از کارهایـي کـه 
EDC دانشـگاه انجـام مي دهـد همـکاري و یا برگـزاري در امر 

جشـنواره هاي آموزشي مانند جشنواره آموزشي شهید مطهري، 
جشـنواره ابن سینا اسـت که در برگزاري آن با معاونت پژوهشي 
همـکاري دارد تـا بتوانیـم ایـن افـراد را شناسـایي کنیـم و ارج 
بگذاریـم و آن هـا را به عنوان الگوهاي رفتاري در دانشـگاه علوم 

پزشـکي تهران معرفـي کنیم.
بـا توجـه به رسـالت ایـن دانشـگاه که یـک رسـالت بین المللي 
اسـت و بـه سـمت آن حرکـت می کنیـم، در این راسـتا یکي از 
نقش هایـي که مرکـز مطالعات دارد تقویت تبـادلات بین المللي 
در حـوزه آمـوزش علـوم پزشـکي اسـت. در 2 سـال گذشـته 
ارتبـاط بـا مراکـز معتبـر بین المللـي در جهـت تولیـد شـواهد 
بـراي جهت دهـی فعالیت هـاي آموزشـي در  علمـي و تـلاش 
کلیه سـطوح به سـمت اینکه از بهترین شـواهد اسـتفاده کنیم 
بـوده مـا توانسـتیم این همـکاري بین المللـي را برقـرار کنیم و 
به عنـوان مرکـز همـکار بین المللـي آمـوزش پزشـکي مبتني بر 

بهتریـن شـواهد فعالیـت کنیم.

یکـي از 18 مرکـزي کـه در جهـان به عنـوان مرکـز همـکار 
بین المللـي آموزش پزشـکي مبتني بر بهترین شـواهد مشـغول 
به کار اسـت دانشـگاه علوم پزشـکي تهران اسـت و جالب است 
کـه بدانیـد ما تنها مرکز همکار در آسـیا و یکي از سـه مرکزي 
هسـتیم کـه در کشـورهاي به اصطـلاح در حال توسـعه فعالیت 
مي کننـد. طبیعتـاً ایـن بـراي مـا به عنـوان نماینـده جمهـوري 
اسـلامي ایـران یـک افتخـار و موقعیـت ممتـاز اسـت. بنابراین 
یکـي از کارهایـي کـه بایـد انجام داد تـا کیفیت آموزشـي ارتقا 
پیـدا کنـد ایـن اسـت که مـا بتوانیم شـواهد بـراي مؤثـر بودن 
فعالیت هایي که در عرصه آموزش انجام مي دهیم، فراهم آوریم. 
یعنـي اگر بخواهیم یـک کاري انجام دهیم و تحولي در آموزش 
ایجـاد کنیـم این کار باید مبتني بر شـواهد باشـد نه بر اسـاس 
سـلیقه و نـه بـر اسـاس آزمـون و خطـا؛ بلکـه بایـد ببینیـم در 
دنیـا، در کشـورهاي دیگـر و یـا در دانشـگاه هاي دیگـر کشـور 
در ایـن زمینـه چـه کارهایـي انجـام شـده و از تجربیـات آن ها 
اسـتفاده کنیم و این یکي از کارهایي اسـت که خوشـبختانه ما 
نه تنهـا در قالب کشـوري بلکـه در قالب یک همـکار بین المللي 
انجـام دادیـم. معنـاي این عرایض بنده این نیسـت کـه در این 
حوزه هـا مـا بـه موفقیـت صـد درصـد رسـیده ایم بلکه بـه این 

معناسـت کـه ما تـلاش مي کنیم در ایـن مسـیر گام برداریم.
یکي دیگر از فعالیت هاي مرکز این اسـت که در حدي که بنده 
مي دانـم تنهـا مرکزي هسـتیم که به صورت سـازماندهي شـده 
حمایت کننـده بحـث تربیـت و به کارگیـری بیماران اسـتاندارد 
شـده در آموزش علوم پزشکي هسـتیم. از حدود سال 86 دفتر 
بیمار اسـتاندارد شـده در مرکز مطالعات فعال شـده است. براي 
اینکـه دانشـگاه بتوانـد بیمار اسـتاندارد شـده را بـه عنوان یک 
بیمـار چـه در حـوزه آمـوزش و چه در حـوزه امتحانـات به کار 
بگیـرد کـه نمونه بارزش امتحانات OSCE اسـت کـه به صورت 
ایسـتگاهي و عملـي انجـام مي شـود و طبیعتـاً اگر ایـن آزمون 
بخواهـد باکیفیـت برگـزار شـود باید افـرادي در اختیار داشـته 
باشـند کـه بتواننـد ایفـاي نقـش کننـد و دانشـجوها بتوانند با 
آن هـا مصاحبـه کننـد و این هم یکـي از فعالیت هـاي عمده اي 

اسـت کـه مرکز مطالعات و توسـعه بر عهـده دارد.
ایـن دو مـورد آخـر یعنـي مرکـز همـکار بین المللـي آمـوزش 
پزشـکي مبتنـي بـر بهترین شـواهد و همین طور دفتـر بیماران 
اسـتاندارد شـده منحصربه فرد هسـتند و فقط مرکز مطالعات و 
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توسـعه در دانشگاه علوم پزشکي تهران دارد.

توسـعه آموزش به چه معناست و چگونه صورت مي گیرد؟
البته این سـؤال سـختي اسـت. واقعیت این اسـت کـه آموزش 
چیز پیچیده اي اسـت و توسعه آموزش هم طبیعتاً چیز ساده اي 
نیسـت. بـه یـک تعبیر نقـدي که وجـود دارد این اسـت که در 
گذشـته هاي دور البتـه نه چنـدان خیلـي دور آموزش پزشـکي 
خوبـي داشـتیم و دانش آموختگانـی که بودند برجسـته بودند و 
احسـاس رضایت از کیفیت آموزش بیشتر بود. معلمان دانشگاه 
احسـاس مي کردنـد که بهتـر مي توانند به وظایـف معلمي عمل 
کننـد دانش آموختـگان سـرویس بهتـري مي گرفتنـد، کیفیـت 
آموزشـي مـا بـه تعبیـري بالاتـر بود و بعضـي نقـد مي کنند که 
آن موقـع کـه این بحـث EDC، بحـث EDO و مراکز مطالعات 
نبـود. پـس چـرا آن دوران بهتر بـود. آیـا واقعاً وجـود این گونه 

مراکـز باعـث بهبود کیفیت مي شـود؟
واقعیـت ایـن اسـت کـه بایـد بـه ایـن نکته توجـه کـرد که هر 
چیـزي مقتضیـات زماني و شـرایط خاص خـود را دارد و در آن 
چارچـوب معنـا پیدا مي کند و الزاماً بازگشـت به گذشـته بدون 
فکـر بـه آن، همـه مشـکلات را حـل نمی کنـد. به عنوان مثـال 
فـرض کنیـد کـه مـا آمـوزش را یـک موضـوع پیچیـده در نظر 
بگیریـم یـک بحثـي که در آمـوزش پیش آمده و در گذشـته به 
ایـن شـکل نبـوده، بحـث فناوري اسـت که مـا در گذشـته این 
حجـم از فنـاوري که در حوزه آمـوزش وجود دارد را نداشـتیم 
و طبیعتـاً ایـن فناوري ها تأثیر مسـتقیم روي کیفیت آموزشـي 

مي گـذارد.
بحث بعدي این است که نسل تغییر کرده و نسل جدید توقعات 
جدید و نگاه خاصي دارد. اعضاي هیئت علمی در گذشته کمتر 
تحت فشارهای متفاوت در حوزه هاي مختلف بودند چون رسالت 
دانشگاه رسالت ساده تري بود. به هرحال در بسیاري از کشورهاي 
درحال توسعه ازجمله ایران رسالت اولیه دانشگاه ها تربیت نیروي 
انساني کارآمد است اما به تدریج وضعیت تغییر مي کند و پژوهش 
و تولید علم هم به عنوان یک رسالت اصلي دانشگاه مطرح مي شود. 
در واقع در ابتدا رسالت ما شاید تربیت نسل توانمند بعدي علوم 
پزشکي بود درحالی که الآن این تنها رسالت ما نیست قبلًا هم 
تنها رسالت ما نبود ولي برجسته ترین رسالت ما بود. ولي اکنون 

پژوهش در تراز بین المللي یکي از رسالت هاي جدي ما است.

درمان به عنوان یک رسالت غیرقابل انکار دانشگاه علوم پزشکي 
چه در حالت ادغام با نظام سلامت باشد و چه نباشد مطرح است. 
بالاخره بیمارستان همیشه وظیفه ارائه خدمت داشته است. شاید 
فشار کاري کمتري وجود داشته که افزایش آن به خاطر بحث 
ادغام در نظام سلامت است. این تغییراتي است که صورت گرفته 
و علم دائماً در حال گسترش است و بنابراین پوشش دادن آن 

بر خلاف گذشته دیگر به این سادگي نیست.
نسل جدید تفاوت کرده، همه این مسائل در سیستم آموزشي 
چالش ایجاد مي کنند و در همین جاست که توسعه آموزش معنا 
پیدا مي کند و معنایش این است که توسعه آموزش یعني اینکه 
چالش ها را شناسایي کنیم و به جاي این که منتظر بمانیم تا 
ببینیم چه اتفاقي براي آموزش پیش آمده، فعالانه به این فکر 
کنیم که چه کار باید کرد تا آموزش بهتر شود. با نسل جدید 
بهتري  نتیجه  تعامل کرد که  توقعات جدید چگونه مي شود  با 
گرفته شود، چگونه مي توان تعادل بهتري بین رسالت هاي مختلف 
یک عضو هیئت علمی در دانشگاه ایجاد کرد؟ چگونه مي توان از 
فناوري ها به نحو مطلوب تري در آموزش استفاده کرد؟ چگونه 
مي توان مدل هاي جدیدتر آموزشي را در سیستم هاي آموزشي 
به نحو هوشیارانه و آگاهانه استفاده کرد؟ بنابراین مثل خیلي 
چیزهاي دیگر که اگر برگردید به گذشته نبود و الزاماً ما نمي توانیم 
امکاناتي  از  زندگي شخصي، خیلي  مثل  برگردیم.  دوره  آن  به 
ولي  بود،  تنش ها کمتر  و شاید  نداشتیم  داریم در گذشته  که 
این واقعیتي است که در زندگي روزمره ما هم هست در توسعه 

آموزش نیز هست.
توسعه آموزش یعني فکر کردن، تلاش کردن و پیگیري کردن، 
براي اینکه ما شاهد بهبود کیفیت آموزش در شرایطي باشیم 
تأثیر  را تحت  اتفاق جدید مي تواند آموزش  که هر لحظه یک 
قرار دهد و شاید بتوان گفت این تعبیري از توسعه آموزش است.

کارهاي شاخص مرکز مطالعات و توسعه چه بوده؟
البته به شکلي من این سؤال را توضیح دادم و شاید لازم است 
یک نکته اي را یادآور شوم که شاید زودتر باید این را مي گفتم که 
ما به عنوان مرکز مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکي تهران 
کاملًا به این نکته واقفیم که کسب رتبه اول در بین دانشگاه هاي 
علوم پزشکي کشور ضمن اینکه افتخار بسیار زیادي است و ما 
بسیار خوشحالیم که این امتیاز را داریم اما به هیچ وجه معناي 
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ایده آل بودن و یا بدون مشکل بودن آموزش در دانشگاه  آن 
در  را  آن  که  است  به کیفیت  نگاه  نوعي  رتبه بندی  نیست.  ما 
منظر مقایسه مي بینیم. بنابراین ما مي توانیم 2 تا چیز را با هم 
مقایسه کنیم که هر دو به لحاظ کیفي، کیفیت مطلوبي نداشته 
باشد. پس  بیشتري داشته  از دیگري کیفیت  ولي یکي  باشند 
اولین نکته اي که مي خواهم عرض کنم این است که باید به این 

مقایسه توجه کنیم.
نکته دوم این است که رتبه بندی به دلیل ماهیتش که عمدتاً 
کمي است و نیاز به عدد و رقم دارد طبیعتاً همه چیز یک سازمان 
را نمي تواند نشان دهد. بعضي جنبه هایش را مي تواند نشان دهد 
که قابلیت عدد شماري دارند. طبیعتاً خیلي از جنبه هایش را 

هم نمي تواند نشان دهد.
نکته بعدي این است که الزاماً فقط با بهتر بودن این رتبه کسب 
نمي شود و با خوب نشان دادن آن چیز که انجام شده هم این 
رتبه کسب مي شود و این خیلي مهم است. ما وظیفه داریم هم 
خوب کار کنیم و هم کاري را که انجام داده ایم به خوبی نشان 
دهیم. جمع بندی این که: ما اگر رتبه اول کسب کردیم خیلي 
خوشحال هستیم. ولي اصلًا فکر نمي کنیم که همه چیز خوب 
است و اگر در سال بعد هم یک زماني رتبه اول را کسب نکردیم، 
فکر نمي کنیم دنیا به آخر رسیده است. به هر حال یکي از آیات 
قرآن مجید هم اشاره مي کند به اینکه نه آن زماني که چیزي را 
از دست مي دهید بسیار مأیوس شوید و نه آن زماني که چیزي 

را به دست مي آورید خیلي خوشحال شوید.
ما فقط فکر مي کنیم که وظیفه داریم که بیشتر تلاش کنیم، 
چالش هاي خود را بیشتر شناسایي کنیم، کمبودها را بشناسیم 
و از این طرح هم براي شناسایي چالش ها استفاده کنیم و تلاش 
کنیم که بهتر شویم و در کنار تلاش و بهتر شدن ارائه خدمات 
بهتر در توسعه آموزش دانشگاه، در سطح کشور یا در سطوح 

بالاتر بتوانیم رتبه اي کسب کنیم.
بنابراین من در این چارچوب شاخص بودن را تحلیل مي کنم. به 
لحاظ شاخص بودن بعضي چیزها که عرض کردم منحصربه فرد 
مرکز  با  که  هستیم  بین المللي  همکار  مرکز  از جمله  هستیم 
آموزش پزشکي مبتني بر شواهد در انجمن آموزش پزشکي اروپا 
همکاري داریم و یکي این که دفتر بیمار استاندارد شده هستیم.

در بحث توانمندسازي هیئت علمی هم به لحاظ قدمت به علت 
اینکه همکاران ما از سنوات گذشته در فاصله سال هاي 75 تا 

8٠ و در فاصله سال هاي 8٠ تا 9٠ ما اقدامات بسیار گسترده اي 
را داشتند برنامه هاي بسیار متنوع و متعددي را برگزار کردیم 
که همچنان ادامه دارد. ما تقریباً هر هفته در مرکز مطالعات و 
توسعه دوره هاي آموزشي و توانمندسازي برگزار مي کنیم. طبیعتاً 
نقدهایي را که بر این دوره ها وارد است مي پذیریم و در جهت 
از  این یکي  اما به هر حال  این دوره ها تلاش مي کنیم؛  بهبود 

جنبه هایي است که ما به صورت شاخص داریم.
در بحث حمایت از طرح هاي توسعه اي و فراهم کردن بودجه و 
ارائه مشاوره به این طرح ها یک بستر بسیار گسترده اي را داریم، 
همکاري بسیار خوب بین معاونت آموزشي دانشگاه و معاونت 
پژوهشي دانشگاه در این زمینه صورت مي گیرد و ما از حمایت 

این بزرگواران برخوردار هستیم.

با چه چالش هایي در مرکز مطالعات مواجه بوده اید؟
البته در همه این مواردي که ذکر شد چالش هایي را داریم و 
چالش هایي نهفته است، ما فکر مي کنیم در این زمینه در واقع 
جنبه هاي شاخصي را داریم، در زمینه تحولات آموزشي تحولات 
ارزشمندي را داریم. در بعضي از آن ها کاملًا مستقل و در چارچوب 

کشوري اقدام مي کنیم و تحولات بزرگي را ایجاد کردیم.
به عنوان مثال بازنگري دوره پزشکي عمومي همراه و هم نوا با یک 
تحول کشوري که شاید خود ما سردمدار آن بودیم یا بازنگري 
در دوره هاي پرستاري یا بازنگري در دوره دندان پزشکی عمومي 
ما پیشرو و پیشگام هستیم. تأکید مي کنم که ما در چارچوبي 
تحلیل مي کنیم که اشکالات خود را بشناسیم و مي دانیم که حتماً 
کمبودها و نقاط ضعفي داریم و عمدتاً آن ها را در قالب چالش 
تلقي مي کنیم که باید با این چالش ها مواجه بشویم و سعي بر 
بهبود کیفیت کار داشته باشیم، چون معتقدیم که روزي ما موفق 
مي شویم. توسعه آموزش فقط سر تیتر کار یک مرکز در دانشگاه 
به نام مرکز مطالعات و توسعه نیست. یعني اگر روزي شد که در 
دانشکده ها و در گروه هاي آموزشي و حتي به تعبیري در بین همه 
اعضاي هیئت علمی که البته هم اکنون این دغدغه وجود دارد، دغدغه 
توسعه آموزش به صورت رسمي، سازمان یافته و مبتني بر شواهد 
شود و به صورت کاملًا شناسنامه دار باشد، آن روز ما موفق هستم. 

البته هم اکنون خوشبختانه این تحرکات را مي بینیم.
من در چند ماه گذشته در جلسه شوراي عمومي گروه بیماري هاي 
کودکان دانشکده پزشکي حضور داشتم دوستان جمع شده بودند 
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و بحث هاي عمده آموزشي در دیگر گروه هاي آموزشي مطرح 
مي شود که من در بعضي از موارد از نزدیک شاهد آن بوده ام.

آموزش  توسعه  دفاتر  در  دانشکده ها  در  این هستیم که  شاهد 
به بهتر شدن  نیاز  اقدامات خوبي صورت مي گیرد.  دانشکده ها 

دارد ولي اقدامات خیلي خوبي صورت مي گیرد.

درنهایت و در شرایط آرماني مرکز مطالعات و توسعه چه نقشي 
خواهد داشت؟

شـاید روزي برسـد که اصلًا نیـازي به مرکز مطالعات و توسـعه 
نباشـد. چـون هدف از مرکز مطالعات و توسـعه این نیسـت که 
خود مرکز پیشـاني توسـعه آموزش باشـد بلکه هدف آن قاعدتاً 
بایـد این باشـد کـه این را نهادینـه کند و این فرهنگ سـازی را 
بکنـد که همه اجزاي سیسـتم آموزشـي دانشـگاه همـه درواقع 
کانـون توسـعه آمـوزش بشـود و این کار خیلي سـختي اسـت. 
و مقـررات لازم  قوانیـن  و تسـهیل  بسترسـازی، کادر سـازي 
دارد و به خصـوص تغییـر نگرش هـا موردنیـاز اسـت و خیلـي 
از آیین نامه هـا، مقـررات بایـد تغییراتـي بکنـد امـا بـه هر حال 
ایـن جهت گیـری اسـت کـه حداقل حدود 1٠ سـال اسـت که 
EDC دانشـگاه بـه همـت مدیران قبلي EDC پیگیري شـده و 

ماهـم انشـاء الله همیـن راه را ادامه خواهیم داد و اگر به آن روز 
برسـیم آن موقـع احسـاس مي کنیم کـه کار ارزشـمندي را در 
دانشـگاه انجـام داده ایـم. هـر چند همیـن الآن نیـز تلاش هایي 

اسـت. گرفته  صورت 

برنامه هاي آینده مرکز چیست؟
در راسـتاي رسـالت و چشـم انداز حرکـت مي کنیـم رسـالت مـا 
ارتقاي توسـعه آموزش است، ارتقاي کیفیت آموزش براي تربیت 
نسـلي کـه بتواننـد خدمت بهتـري را ارائـه کنند. چشـم انداز ما 
نیز این اسـت که برسـیم به آن نقطه اي که در دانشـگاه، توسـعه 
آمـوزش یک موضوع جدي و در دسـتور کار همه قرار گیرد، این 

چشـم انداز ماسـت راه درازي اسـت ولي شدني است.
معتقدیم هم اکنون هم خیلي در این زمینه پیشـرفت داشـتیم. 
در حـوزه توانمندسـازي، یـک برنامـه اي بـه نـام برنامـه جامـع 
تصویـب  مرحلـه  در  الآن  کـه  تهیه کرده ایـم  را  توانمندسـازي 
اسـت کـه بـر اسـاس آن تـلاش خواهیم کـرد کـه فعالیت هاي 
توانمندسـازي را گسـترش دهیـم، تنوع به روش هاي آموزشـي 

بدهیم، دوره هاي آموزشـي را سـازمان دهی و آن هـا را هدفمند 
برگـزار کنیم. یعنـي بپذیریم که الزاماً همه افـراد به یک میزان 
از آمـوزش پزشـکي و علم آموزش پزشـکي احتیـاج ندارند پس 

مـا سـعي مي کنیم ایـن سـطح بندی را ایجـاد کنیم.
در بحـث طرح هـاي توسـعه آمـوزش سـعي کنیم ایـن فرهنگ 
را عمومي تـر کنیـم و فعالیـت را در ایـن حـوزه تشـویق کنیم. 
سیاسـت مـا در بحـث طرح هـاي توسـعه اي دیگر الزامـي بودن 
نیسـت ولي تشـویق مي کنیم که این اتفاق بیفتد و ما شـرایطي 
را فراهـم کنیـم که بتوانیم خدمات مشـاوره اي ارائه کنیم و این 

فعالیت هـا را تقویـت کنیـم و ارتقاي سـطح بدهیم.
در بحـث تحـولات آموزشـي، فعالیت هـا را به صـورت میدانـي 
گسـترش بدهیـم و حمایـت همه جانبـه از اتفاقـات و تحـولات 
آموزشـي که در محیط، در دانشـکده ها دارد مي افتد را بیشـتر 

کنیـم و سـعي کنیـم که آن هـا را تقویـت کنیم.
در بحـث ارزشـیابي که یک سیاسـت خیلي جدي در دانشـگاه 
اسـت مـا رفتیـم بـه سـمت ایـن کـه هـر دانشـکده اي مطابـق 
شـرایط خـودش و در قالـب یـک آیین نامـه کلي، شـیوه نامه ای 
بـراي ارزشـیابي داشـته باشـد. چـه بـراي اعضـاي هیئت علمی 
چـه بـراي فراگیـران و چه بـراي دوره هـاي آموزشـي. بنابراین 
یـک کار عمـده مـا در چنـد سـال آینـده ایـن خواهد بـود که 

ایـن موضـوع را پایـش، حمایـت و پیگیـري کنیم.
به ارزشـیابي یک نگاه نظام مند و سیسـتماتیک داشـته باشـیم 
نـه یـک نگاه مـوردي که گاهي پیش مـی رود و گاهي هم انجام 
نمي شـود. سـعي کنیـم در ایـن زمینـه علمـي عمل کنیـم. در 
بحـث تبـادلات بین المللي قاعدتاً تلاش خواهیـم کرد موقعیتي 
را کـه کسـب کرده ایـم حفـظ کنیـم و سـعي خواهیم کـرد که 

آن را تقویـت کنیم.
در حوزه  دانشگاه  از  قسمت  هر  فعالیت هاي  دهي  در جهت 
از  قبل  آموزش  شواهد  بهترین  از  استفاده  به سمت  آموزش 
تلاش  درعین حال  کرد.  خواهیم  تصمیم گیری حرکت  هرگونه 
بیشتري خواهیم داشت در زمینه افزایش تولیدات علمي بومي 
دانشگاه  در  که  فعالیت هایي  مستندسازي  تقویت  یعني  کشور 
صورت مي گیرد و در واقع آیینه اي باشد از زحماتي که کشیده 
مي شود و زمینه اي باشد براي تقویت تبادل تجربیات ما. در این 
زمینه حتماً رویکرد بین المللي که سیاست کلي دانشگاه است 

در فعالیت هاي مرکز دنبال خواهیم کرد.
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همزمان با تشییع باشکوه شهداي صف شکن و تجدید میثاق دوباره 
با آرمان های این عزیزان، به سراغ معصومه نجفي فرزند شهید 
دفاع مقدس و دانشجوي کارشناسي ارشد رشته پرستاري رفتیم 
تا ضمن آشنایي با مقام آن شهید بزرگوار گپ و گفتي دوستانه 

با ایشان داشته باشیم.

ضمن عرض سلام و تشکر از اینکه دعوت ما را پذیرفتید لطفاً خودتان 
را معرفي کنید.

معصومه نجفي متولد خرداد سال 68 در شهرستان اسدآباد استان 
همدان و فرزند شهید هستم. پدرم در زمان جنگ و هنگامي 
که مادرم مرا دوماهه باردار و خواهرم فقط سه سال سن داشت، 
در یکي از مأموریت هایشان مورداصابت خمپاره قرار گرفت و به 
پرستاري  نائل شد. در سال 86 در رشته  رفیع شهادت  درجه 
علوم پزشکي همدان قبول شدم در سال 91 با کسب رتبه شش 
سهمیه در مقطع کارشناسي ارشد همین رشته در دانشگاه علوم 
روي  بر  کار  در حال  و هم اکنون  پذیرفته شدم  تهران  پزشکي 

پایان نامه خود هستم.

نقش مادرتان را پس از شهادت پدر چگونه ارزیابي مي کنید؟
مادرم واقعاً با مسئله شهادت پدرم بزرگوارانه برخورد کرد. بهتر است 
مسئله را به گونه دیگري توضیح دهم. بعد از شهادت پدرم، مادرم 
واقعاً دچار زحمت و مشکل شد. چون ما در یک شهر کوچک زندگي 
مي کردیم و مادرم خانه دار بود و هیچ شغل و منبع درآمدي هم نداشت. 
بالطبع زندگي کردن در این شهر کوچک بدون همسر و بزرگ کردن 
دو فرزند خردسال کار آساني نبوده است. از این رو عمویم با توجه به 
مشکلات پیش آمده براي خانواده برادرش، تصمیم به ازدواج با مادرم 
گرفتند تا بتواند از یادگاران برادرش به بهترین نحو ممکن مراقبت نماید 
و کمک و همراه مادرم باشد. ناگفته پیداست که عمویم مي توانست 
به سمت وسوی علایق خود برود ولي به دلیل پیوند محکمي که بین 
ایشان و پدرم وجود داشت و مشکلات پدرم مشکلات عمویم محسوب 
مي شد به مادرم پیشنهاد ازدواج داد. مادرم هم جهت رفاه حال من و 

خواهرم با این پیشنهاد موافقت کرد.
بعد از ازدواج مادرم، ما صاحب دو خواهر و دو برادر دیگر هم شدیم و 
زندگي ما رنگ و بوي بهتري گرفت. مادرم در تمام این سال ها نقش 
مادري خود را به بهترین وجه ایفا کرد و همواره مشوق درس خواندن 
ما بود. با وجودي که ما در یک شهر کوچک زندگي مي کردیم و روابط 
بین خانواده ها در شهرهاي کوچک بسیار محکم است و رفت وآمدهای 
زیادي وجود دارد، مادرم هرگز از ما نخواست در امور خانه داري به 
ایشان کمک کنیم و با در نظر گرفتن مکاني براي مطالعه، کلاً ما را 
از این محیط ها دور مي کرد و به درس خواندن ما بسیار حساس بود 
و حتي هنگام پذیرایي از مهمان ها هم به امور ما سرکشي مي کرد. 
بي شک اگر دلسوزي هاي ایشان نبود رسیدن به این نقطه از زندگي 
برایم آنقدرها راحت نبود. موفقیت امروز خود را اولاً مدیون فداکاري 
ایشان و سپس اثر دعاي خیرشان مي دانم و با بوسه بر دستان ایشان، 

براي تمام مادران آرزوي سلامتي دارم.َ 

چه ویژگي از عمویتان در زمان کودکي خود به یاد دارید؟
 عموي من واقعاً جاي خالي پدرم را براي من و خواهرم پر کرد و 
همواره به ما به چشم فرزندان عزیزتر از جانش نگاه مي کرد. حتي 
به جرات مي گویم ارتباطي که بین ما و عمویم شکل گرفته به مراتب 
قوي تر از ارتباط ایشان با فرزندان خودشان است. من این امر را لطف 
الهي مي دانم که ایشان در سخت ترین لحظات مانند فرشته نجات وارد 
زندگي ما شد و از یادگاران برادرش به نحو احسن مراقبت کرد. ایشان 
خود هم جانباز 25 درصد و شیمیایي است. بي تردید اگر فداکاري 
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ایشان نبود ما نمي توانستیم با خیال راحت درس بخوانیم و بزرگ شویم. 
من و خواهرم تا آخر عمر موفقیت هایمان را مدیون ایشان هستیم و 
امیدواریم هرگز این روحیه احساس مسئولیت در جامعه ما از بین نرود. 
پدرم بنا به شرایط زمان، حضور در جبهه جنگ را انتخاب کرد و به 
تمام علایق دنیوي خود پشت پا زد و تا پاي جان بر سر استقلال این 
مملکت ایستادگي کرد. عمویم هم با توجه به زمان و موقعیت پیش آمده 
تصمیم سخت و دشواري گرفت تا دشمن بداند اگر یکي از رزمندگان ما 
شهید شود پرچمش به زمین نمي افتد و بیرق اسلام همواره در اهتزاز 
خواهد ماند تا به صاحب حقیقي آن امام عصر تحویل داده شود؛ و این 
میسر نمي شود مگر در سایه شناخت مسئولیت تک تک افراد جامعه 
در شرایط پیش آمده. البته امثال عموي من بسیارند. کساني که ظواهر 
دنیوي و امیال دروني شان هرگز نمي تواند جلوي بینش صحیح آنان 
را بگیرد. من همین جا از فرصت استفاده مي کنم و بر روح پاک تمام 
شهیدان درود و بر وجود تمام این جوانمردان که پاسداران بي غل و 
غش خون شهیدان اند سلام مي فرستم و امیدوارم جامعه ما هرگز از 

وجود نازنین ایثارگراني چون پدر و عمویم خالي نشود.

 انگیزه شما از ورود به دانشگاه و انتخاب رشته و ادامه تحصیل 
در آن چه بود؟

واقعیت این است که من از ابتدا از بین رشته هاي پزشکي و بالیني فقط 
به دندان پزشکي و پرستاري علاقه مند بودم و چون احساس مي کردم 
در زمینه مراقبت از بیمار، صبر و آرامش بیشتري دارم، از پذیرفته 
شدن در این رشته خوشحال شدم و با توجه به روحیات خودم هرگز 
حاضر به مقایسه این رشته با دیگر رشته ها نیستم چون به پرستاري 
علاقه دارم و روحیه پیشرفت را در خود زنده مي بینم و تا جایي که 
بتوانم در این رشته ادامه تحصیل می دهم تا اگر قابل باشم بتوانم در 

حل مشکلات جامعه پرستاري خدمتي انجام دهم.

برنامه ریزي تحصیلي تان جهت پذیرفته شدن در دانشگاه چگونه بود؟
 ما در شهر کوچکي زندگي مي کردیم و امکان استفاده از مدارس 
بنابراین من  برایم ممکن نشد.  شاهد به دلیل دوري راه هرگز 
فقط توانستم از امکانات مدارس نمونه دولتي استفاده کنم و چون 
جو حاکم بر این مدارس رقابتي است ما در مسیر یادگیري قرار 
گرفتیم. درس خواندن براي ما به یکي از واجبات تبدیل شده بود 
و هرگز جا ماندن از بقیه را نمي توانستیم بپذیریم؛ و چون شهر 
ما هرگز دچار حاشیه  بود خوشبختانه  و سنتي  بسیار کوچک 

مطالعه  فقط صرف  را  انرژي خود  و  نشدیم  مدرن  زندگي هاي 
نمودیم. درعین حال ما در این مدارس از وجود معلم هاي خوبي 
برخوردار بودیم که همواره مشوق ما در تحصیل و یادگیري بودند؛ 
و همواره جمله زیباي خواستن توانستن است را به ما گوشزد 
مي کردند و الحق که این جمله تأثیر رواني خوبي روي ما داشت 
و هیچ مانعي نتوانست جلوي خواست ما را بگیرد؛ و به این ترتیب 
من توانستم با معدل بالاي 17 از دبیرستان فارغ التحصیل شوم.

نحوه درس خواندنتان براي قبولي در مقطع ارشد چگونه بود؟
براي قبولي در این مقطع، روزي 12 تا 1٣ ساعت درس مي خواندم و 
هر پنجاه دقیقه فقط ده دقیقه استراحت مي کردم. من واقعاً زحمت 
کشیدم و درس خواندم شاید حدود هشت ماه خودم را با کتاب ها 
و جزوه هایم در اتاقم حبس کرده بودم و به چیزي جز قبولي فکر 
نمي کردم؛ و موقعي که خبر قبولي ام را شنیدم بهترین حس زندگي ام 
را تجربه کردم به خصوص وقتي خوشحالي عمویم را دیدم، زحمات 
و خستگي هشت ماه مطالعه را فراموش کردم و با نیرویي مضاعف 
جهت ادامه تحصیل به تهران آمدم و حاضرم براي دوباره دیدن آن 
لبخند بر صورت عمویم، تمام سعي خود را بکنم تا در مقطع دکتراي 

تخصصي هم پذیرفته شوم.

نحوه درس خواندن شما در دانشگاه چگونه است؟
به خاطر ندارم که در تمام طول تحصیلم غیبت غیرموجه داشته باشم، 
چون براي من حضور در کلاس درس بسیار مهم است. نکته هایي که 
استاد سر کلاس بیان مي کند را در هیچ کتاب و جزوه اي نمي توان 
یافت. حتي ارتباط غیرکلامي استاد با دانشجویان هم باعث یادگیري 
بهتر مطالب مي شود. باید در کلاس حضور ذهني و فیزیکي داشت، 
یادداشت برداری کرد و سؤالات را در کلاس پرسید. البته درس خواندن 
و یادگیري فرمول خاصي ندارد و هر کس به روش خودش درس 
مي خواند. بعضي ها باید بیشتر درس بخوانند و بیشتر تکرار کنند. 
چون تکرار، سبب ماندگاري بیشتر مطالب در مغز مي شود. ولي نکته 
مهم این است: هرچه بیشتر از مغز کار بکشیم توانمندتر خواهیم بود.

نظر شما در مورد دوست خوب چیست؟
ارتباط برقرار کردن با دیگران به معناي دوستي با آنان نیست. ما بنا 
به شرایط زندگي با افراد زیادي مراوده داریم از آنان تأثیر مي گیریم 
و بر آنان تأثیر مي گذاریم ولي براي برقرار کردن یک رابطه دوستانه 
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واقعي، باید افراد را شناخت و تناسب اخلاقي، خانوادگي، مذهبي، 
اجتماعي، فرهنگي و رفتاري با آن ها داشت. علاوه بر این ها دوست 
خوب باید بتواند نقش رقیب سازنده را براي ما ایفا کند نه اینکه محرک 
حسادت ما باشد. با توجه به این طرز فکر من چند دوست خوب و 
صمیمي دارم و از خداوند بابت حضورشان در زندگي ام سپاسگزارم.

 آیا شما فعالیت هاي فوق برنامه هم دارید و به نظرتان فعالیت هاي 
فوق برنامه چقدر مي تواند در موفقیت مؤثر باشد؟

بله من از دوران دبیرستان به امور ورزشي و مطالعه آزاد اهمیت 
فعالیت ها  این  زمان های خاصي  مي دادم. طبیعي است که در 
کمرنگ تر مي شود ولي بعد از گذر از آن زمان خاص، باز به آن 
روي مي آورم. من در دبیرستان به مقام دوم آمادگي هاي جسماني 
یافتم و به شنا و پیاده روي هم عادت دارم. فکر مي کنم  دست 
بیابد  را  ویژه خود  باید جایگاه  زندگي هرکسي  تفریح سالم در 
از همه چیز  را  به خاطر درس خواندن صرف، خودمان  نباید  و 
امور  تا به همه  برنامه ریزي کرد  باید درست  محروم کنیم فقط 
زندگي رسید. اصولاً ورزش باعث نشاط و شادماني بیشتر مي شود 
و فرایند یادگیري را سرعت مي بخشد. درعین حال مطالعه آزاد و 
داشتن اطلاعات عمومي قوي از ما در برابر خطراتي که تهدیدمان 
مي کند محافظت مي کند. جامعه اي که ما در آن زندگي مي کنیم 
احتیاج به آدم هایي دارد که باورشان قوي باشد و با کوچک ترین 
شکي دچار تردید در اعتقادات نشوند زیرا دشمن بیدار است و از 
هیچ راهي براي نابود کردن ما فروگذار نخواهد کرد. این استواري 
در افکار، در ظاهر ما هم مي تواند تأثیرگذار باشد؛ مثلًا خود من از 
کلاس پنجم ابتدایي شروع به استفاده از چادر کردم واقعاً کسي 
حتي خانواده ام، مرا مجبور به انجام این کار نکرد و در طول تحصیل 
هم کسي نتوانست روي این انتخاب من تأثیرگذار باشد. بنابراین 

باید چنان افکار و اعتقاداتمان در ما نهادینه شود که هیچ نیروي 
بیروني قادر به تغییر آن نباشد.

نظر شما در مورد استفاده از حجاب برتر چیست؟
حجاب از نظر حضرت امام خمیني مصونیت است نه محدودیت، 
وقتي من باحجاب وارد جامعه مي شوم محیط امني براي خودم 
و جامعه ام به وجود مي آورم. چون هم خانم ها و هم آقایان از نوع 
پوشش ما پیام مي گیرند. آقایان وقتي با یک خانم محجبه روبرو 
ابزار خودنمایي وارد  به عنوان  این شخص  مي شوند مي دانند که 
جامعه نشده و خانم ها هم متوجه مي شوند حضورم در جامعه جهت 
کسب علم و دانش است و براي خودم و جسمم احترام قائل هستم. 
این پاک نگه داشتن جامعه از گناه و فکر بد خود از بزرگ ترین 
عبادت هاست؛ و من خداوند را به خاطر درک این مسئله، پذیرش 

آن و انجامش شاکرم.

شما چه توصیه اي به دانشجویان جهت بالا بردن انگیزه دروني شان دارید؟
در وهله اول دانشجویان نباید از هنگام ورود به دانشگاه فقط به 
فکر رفتن و تمام کردن درس خود باشند بلکه باید این ترم های 
تحصیلي و این حضور در دانشگاه را جزء بهترین روزهاي زندگي 
خود بدانند. جدي گرفتن درس ها از روز اول ورود به دانشگاه لازم 
است و به نظر من اگر طرز فکر خود را بر پایه استفاده از امکانات 
علمي و این فرصت منحصربه فرد بنا کنند و نه لزوماً فقط تمام 

شدن و رفتن هرگز انگیزه یادگیري در آنان ضعیف نخواهد شد.

نظر شما در مورداستفاده از سهمیه چیست؟
سهمیه حق فرزندان شهید است ولي این حق نباید به صورت یک 
خواسته ناحق در جامعه نمایش داده شود. چون قبول شدن در 
بعضي از رشته ها واقعاً به سهمیه ربطي ندارد و اگر کسي کشش 
درس خواندن را نداشته باشد نمي تواند از این امکانات استفاده 
کند. محیط دانشگاه رقابتي است و دانشجویي مي تواند موفق باشد 
که کشش تحصیل را داشته باشد و در حین مطالعه در جا نزند. 
واقعاً شرایط خانواده شهدا و جانبازان براي دیگران قابل تحمل 
نیست. به عبارت دیگر باید یک شب تا صبح در کنار یک جانباز 
رواني زندگي کرد تا فقط گوشه اي از مشکلات این قشر از جامعه 
را حس کرد. خانواده آنان ایثار مي کنند و این نشان دهنده آن 
است که حس و روحیه ایثار طلبي هنوز در جامعه زنده است و بر 
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ماست که به این ایثارگران احترام بگذاریم. درعین حال به دوستانم 
توصیه مي کنم که درگیر حواشي نشوند بلکه باید تلاششان را 
بیشتر کنند تا استعدادهایشان نمایان شود. به این ترتیب دیگران 
هرگز نخواهند توانست بافکرهاي آزاردهنده خود آنان را عذاب 
دهند و این جو به خودی خود خواهد شکست. یادمان نرود دفاع 
مقدس نمایانگر عصاره اي از هویت ایراني مسلمان است و بهترین 
ابزار براي نشان دادن این هویت و تمام زیبایي هایي که فرزندان این 
مرزوبوم آفریدند، انجام کارهاي فرهنگي جهت شناخت بهتر این 
افراد است. در اینجا فرصت را غنیمت شمرده و از مدیریت ستاد 
شاهد جهت انجام این مصاحبه ها تشکر مي کنم. چون فرزندان 
شهدا و جانبازان مي آیند و با افتخار خود را و موفقیت هایشان 
را به دیگران نشان مي دهند و به همه مي گویند که حافظ خون 
پدران و جانبازان عزیز مي باشند و با حرکت در جبهه علمي هرگز 
نخواهند گذاشت دشمن جرات و جسارت برخورد با این ملت را در 
سر خود بپرورد. ناگفته پیداست که این حرکت بسیار مؤثر است 
ولي کافي نیست چون ما بیش از هر زمان دیگري نیازمندیم که 
نسل جوان را با مفهوم ایثار طلبي و جنگ آشنا کنیم. نیاز داریم 
براي فرزندانمان و نسل جدید الگویي را پدید بیاوریم که آن ها 
را در مسیر درست قرار بدهد. امیدوارم این گام هاي اولیه بتواند 
رنگ به رنگ  تهدیدات  از  نسل جدید  در شناخت  مؤثری  نقش 
دشمن ایفا کند و آنان را نسبت به وظیفه خویش آگاه تر سازد.

به عنوان فرزند یک شهید چه انتظاري از جامعه دارید؟
 من هیچ انتظاري از جامعه ندارم. پدرم و هم رزمانش هم براي 
کسب ثروت هاي دنیوي جان خود را در طبق اخلاص نگذاشتند 
بلکه این امر را وظیفه خود  دانستند. ولي یک گله و شکایت از 
بعضي دوستان دارم. متأسفانه بسیاري از حریم ها در جامعه و در 
دانشگاه شکسته شده است و این خود زنگ خطري براي مسئولین 
است. ما این انقلاب را آسان به دست نیاورده ایم بلکه با ایثار خون 
پدران و عزیزانمان به اینجا رسیده ایم. نباید بگذاریم ارزش این 
خون ها و حرمت آن از بین برود. باید کار فرهنگي بیشتري براي 
جوانان انجام داد و مراقب خون شهدا و افکار پاکشان بود. چون 
طبق وعده الهي ایشان هرگز نمرده اند و روزي خوار درگاه اویند 
و ناظر بر اعمال ما. پس مراقب باشیم تا در روز قیامت جلوي 

آنان سرافکنده و خجل نباشیم.
از اینکه وقت خود را به ما اختصاص دادید سپاسگزاریم.

تأميـن مراقبت های @@  اجـراي برنامه 
اوليه سـلامت در مناطق حاشيه نشـين

دکتر محمد شریعتي معاون بهداشت دانشگاه و دبیر ستاد اجرایي 
برنامه های تحول سلامت در حوزه بهداشت طي گفت وگویی با 
روابط عمومي، اجراي برنامه تأمین مراقبت های اولیه سلامت در 
مناطق حاشیه شهرها، سکونتگاه های غیررسمي و شهرهاي بین 
2٠ تا 5٠ هزار نفر در منطقه تحت پوشش دانشگاه را ازجمله 
برنامه های تحول بهداشت، ابلاغي از سوي وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکي خواند و گفت: بی شک طراحي مدل نوین ارائه 
خدمات سلامت به حاشیه نشینان با فراهم آوردن زمینه تحقق 
پوشش صددرصدی جمعیت تحت پوشش دانشگاه، تأثیر چشمگیري 
در دستیابي به اهداف راهبردي حوزه بهداشت، ارتقاي کیفیت 

خدمات و افزایش سطح سلامت جامعه هدف خواهد داشت.
دبیر ستاد اجرایي برنامه های تحول سلامت در حوزه بهداشت 
افزود: در این رویکرد، خدمات و مراقبت های سلامت به صورت 
فعال و مستمر، در دو سطح شامل پایگاه های سلامت و مراکز 

سلامت جامعه، به افراد و جامعه تحت پوشش ارائه می شود.
وي خاطرنشان کرد: بسته خدمات سلامت موردتعهد این برنامه 
شامل 4 گروه خدمات خودمراقبتي، سلامت عمومي، خدمات 
به عنوان  پایگاه های سلامت  که  است  ویژه  و خدمات  درماني 
نخستین سطح تماس فرد با نظام سلامت متولي ارائه مراقبت های 

اولیه سلامت فردي و خدمات سلامت عمومي است. 
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معاون بهداشت دانشگاه در تشریح خدمات پایگاه های سلامت 
توسط  که  فردي  اولیه سلامت  مراقبت های  و  افزود: خدمات 
ارائه می شود، درواقع همان بسته های  مراقبان سلامت خانواده 
به تفکیک گروه های  یافته هستند که  ادغام  خدمات بهداشتي 
مختلف سني به جمعیت هدف تحت پوشش ارائه می شود. از آن 
جمله می توان به برنامه های سلامت خانواده و جمعیت، برنامه های 
پیشگیري و مبارزه با بیماری های واگیر و غیرواگیر، خدمات تغذیه 

و سلامت روان اشاره کرد.
دکتر محمد شریعتي در ادامه خدمات بهداشت عمومي را از قبیل 
خدمات بهداشت محیط و بهداشت حرفه ای، بهداشت مدارس و 
خدمات سلامت در حوادث و بلایا را که براي جامعه و به صورت 
عمومي ارائه می شود، ازجمله خدمات مراکز سلامت جامعه خواند 
و افزود: اولویت ما براي این دسته از خدمات، برون سپاری و خرید 
خدمت از بخش غیردولتي است که مسلماً در صورت نبود داوطلب 
براي واگذاري ارائه خدمات در بخش غیردولتي، این خدمات هم 

از طریق بخش دولتي ارائه می شود.
معاون بهداشت دانشگاه با اشاره به اینکه ارائه دهندگان خدمت 
در پایگاه های سلامت، مراقبین سلامت خانواده هستند، یادآور 
شد: مراقب سلامت خانواده فردي است باسابقه تحصیل در یکي 
از رشته های بهداشت خانواده، مامایي، بهداشت عمومي، مبارزه 
با بیماری ها و یا پرستاري که پس از طي دوره های آموزشي به 
کاردان یا کارشناس چندپیشه به نام مراقب سلامت خانواده تبدیل 
نیروهاي  تربیت  آموزش ها جهت  این  در حال حاضر  می شود. 
چندپیشه در حال انجام بوده و بررسی هایی نیز در روزهاي گذشته 
به منظور نظارت بر حسن اجراي آموزش ها صورت گرفته است.

دبیر ستاد اجرایي برنامه های تحول سلامت در حوزه بهداشت انواع 
ارجاع از پایگاه های سلامت به سایر سطوح را شامل ارجاع افقي 
و عمودي خوانده و تصریح کرد: بر اساس سطح بندی انجام شده 
در این برنامه، پس از ویزیت فرد مراجعه کننده و انجام اقدامات 
لازم براي وي که توسط مراقب سلامت خانواده انجام می شود، در 
صورت نیاز وي به صورت هدایت شده و با رعایت سلسله مراتب از 
پایگاه سلامت به سطح دوم خدمت )پزشک متخصص، بیمارستان 

و ...( ارجاع می شود.
وي افزود: مراکز سلامت جامعه که همان مراکز بهداشتي درماني 
ارتقا یافته در منطقه هستند، پذیراي ارجاعات افقي از پایگاه های 
سلامت تحت پوشش خود خواهند بود و پزشک مستقر در مرکز 

سلامت جامعه موظف است ضمن ارائه خدمات به موارد ارجاعي 
از سوي مراقبان سلامت، طبق دستورالعمل، در صورت نیاز فرد را 
به سایر ارائه دهندگان خدمات سلامت و سطوح بالاتر ارجاع دهد.

دبیر ستاد اجرایي برنامه های تحول سلامت در حوزه بهداشت در 
ادامه ضمن تشریح فعالیت ها، شناسایي مناطق حاشیه نشین و 
سکونتگاه های غیررسمي در منطقه تحت پوشش شبکه بهداشت و 
درمان شهرستان های ري، اسلامشهر و مرکز بهداشت جنوب تهران 
را اولین اقدام انجام شده براي اجراي برنامه تأمین مراقبت های 
اولیه سلامت در مناطق حاشیه شهرها خواند و گفت: به دنبال 
شناسایي این مناطق، سرشماري اولیه در اواسط سال گذشته انجام 
و حدود جمعیتي به تفکیک گروه های سني و جنسي مشخص شد.

وي تنظیم یک فقره قرارداد برون سپاري و واگذاري خدمات به 
بهداشت در  از دیگر کارهاي حوزه معاونت  را  بخش خصوصي 

راستاي اجراي برنامه مذکور خواند.
وي در پایان از برگزاري فراخوان عمومي براي داوطلبان و متقاضیان 
راه اندازی پایگاه های سلامت و مراکز سلامت جامعه خبر داد و 
و  تهیه  انتهایي  فراخوان در مرحله  این  اسناد  خاطرنشان کرد: 
تنظیم قرار داشته که متعاقب آن این فراخوان برگزار خواهد شد.

گفت وگـو بـا بيـژن پايـدار، جوان @@
موفـق شـهر تهران

پایـدار، جوان موفق شـهر تهران، مهم ترین عامـل موفقیت خود 
را هدف گذاري مناسـب در زندگي دانست.

بـه بهانـه انتخـاب شـدن بیژن پایـدار دانشـجوي این دانشـکده 
به عنـوان جـوان موفـق در اولیـن جشـنواره جـوان موفق شـهر 

تهـران بـه مصاحبـه بـا او پرداختیم.

لطفاً خودتان را معرفي کنید؟
بیـژن پایـدار متولـد 1٣71 در بوشـهر هسـتم. در یـک خانواده 
ورزشـکار و ورزش دوسـت متولـد شـدم، پدر و مـادر من هر دو 
مربي ورزش بودند. هم اکنون دانشـجوي ترم ششـم کارشناسـي 
رشـته اتـاق عمل در دانشـکده پیراپزشـکي هسـتم و در رشـته 

کاراتـه کمربند مشـکي و دان 2 دارم.

بـا توجـه بـه ایـن امر کـه انتخـاب شـما به عنـوان جـوان موفق 
درزمینـه ورزشـي بـود، از افتخـارات ورزشـي خـود بگویید؟
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از سـال 1٣74 از اسـتان البرز ورزش کاراته را شـروع کردم. در 
سـال 1٣79 پـا بـه عرصه مسـابقات گذاشـتم. در سـال 1٣81 
در رده  نوجوانـان قهرمـان کشـور شـدم. دعـوت مـن بـه اردوي 
تیـم ملـي جوانـان در سـال 1٣88 بـود و مـدال طـلاي جوانان 
جهان را در سـال 2٠٠9 پکن از آن خود کردم. مقام دوم اولین 
 )capital cup( تورنمنـت بین المللي جام پایتخت 2٠14 تهران

را نیز کسـب کردم.
مقـام اول المپیک دانشـجویان کشـور، مقامات متعـدد در لیگ 
برتر و دسـته یک کشـور و مقام اول و سـوم المپیاد دانشـجویان 
علوم پزشـکي کشـور در سـال 9٣ از دیگر عناوین ورزشـي من 
اسـت؛ همچنیـن در سـال 89 و 91 به عنوان جوان برتر اسـتان 
البرز انتخاب شـدم و در اولین جشـنواره ابن سـیناي دانشجویي 

دانشـگاه نیز برگزیده شـدم.

لطفاً در مورد رشته ورزشي خود )کاراته( توضیح دهید؟
کاراتـه یـک هنر رزمي شـرقي اسـت که شـروع و گسـترش آن 
از قبـل جنـگ جهاني دوم در ژاپن بوده اسـت و بـه معني دفاع 
بـا دسـت خالي اسـت. وجـه تمایـز این رشـته ورزشـي بـا دیگر 
هنرهـاي رزمـي در پیوند مدرنیته و سـنت اسـت و این دو باهم 

در یک راسـتا قـرار دارند.
ایـن ورزش بـا در نظـر گرفتـن و دارا بودن تمام سـنت ها، علم، 

بیومکانیـک و فیزیولـوژي ورزش نیز در آن جاري اسـت.
در هـر ورزشـي، اخـلاق حـرف اول را مي زنـد و در مـورد کاراته 
هـم ایـن امـر به صـورت خـاص و ویـژه وجـود دارد. به طوري که 
منشـور اخلاقـي کاراتـه نشـأت گرفته از اخـلاق غنـي شـرقي، 

تدوین شـده اسـت.
در کاراتـه مراتبـي وجـود دارد، از کمربند سـفید شروع شـده تا 
مشـکي و بعـدازآن دان هـاي 1 تا 1٠ را که فـرد باید طي کند.
بـراي گـذر از یک دان به دان دیگر باید سـنواتي گذرانده شـود 
و لازم اسـت افـراد کار علمـي - پژوهشـي در ایـن زمینـه انجام 

دهنـد و از کار پژوهشـي خـود دفاع کنند.

جایگاه کشور ما در رتبه بندي جهاني کاراته چگونه است؟
در بخش کمیته )مبارزه( وضعیت بسـیار خوبي داریم و بسیاري 
از نوابـغ کاراتـه دنیـا در کشـور ما هسـتند و بیـش از 18 مربي 
ایرانـي در ایـن زمینـه داریم که در خارج از کشـور هسـتند؛ اما 

در بخـش کاتا )فـرم( وضعیت خیلي مطلوب نیسـت.

علت کمتر دیده شـدن این رشـته را نسـبت به سـایر رشته هاي 
ورزشـي در افکار عمومـي چه مي دانید؟

به طورکلـي اقبـال بـه ورزش هـاي گروهـي و تیمـي بیشـتر از 
ورزش هـاي انفـرادي اسـت. برخـي ورزش را جنبـه سـرگرمي 

مي داننـد و اینکـه در کاراتـه هنـوز المپیـک نداریـم.

عوامل موفقیت خود را چه مي دانید؟
اولیـن و مهم تریـن عامـل هدف گـذاري مناسـب اسـت، مـن 
کاراتـه را بـه خاطـر شـهرت انتخـاب نکـردم و علاقـه و عشـق 
مـن بـه ایـن ورزش بـوده اسـت. نکته مهـم دیگـر حمایت هاي 
بي دریـغ خانـواده مـن بوده، پـدرم مربي من هم بودنـد و من از 
کودکـي بـا اصول کاراته پـرورش یافتم و همچنیـن خود ورزش 
کاراتـه کـه باعـث تعالـي و تکامل روح انسـان می شـود و به من 

اعتمادبه نفـس داده اسـت.

آیـا ورزش حرفـه اي مانـع تحصیـل شـما نبـوده اسـت؟ چطـور 
هماهنگـي بیـن آن دو را برقـرار کردیـد؟

اولویـت مـن در زندگي ورزش و کاراته بود. البته که تحصیل هم 
بـراي من خیلي مهم اسـت. همزماني ورزش حرفه اي و تحصیل 
مشـکلات خود را داشـت و من در دوران دبیرسـتان سخت ترین 
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سـال هاي زندگـي خـود را به خاطـر همزماني این دو داشـتم و 
فشـار تحصیلـي زیـادي را تحمـل کردم، امـا با برقـراري نظم و 
برنامه ریـزي مناسـب کـه بازهـم اصـول آن را از کاراتـه آموخته 

بـودم، توانسـتم ایـن تعادل را ایجـاد کنم.

چه توصیه به دانشجویان و جوانان دارید؟
هدفشـان را از زندگـي مشـخص کننـد و اهداف خود را درسـت 
انتخـاب کننـد. نکتـه بعـدي ایـن که دائمـاً در حال سـنجش و 
کوشـش باشـند، وضعیـت حـال خـود را بـا مطلوبشـان قیـاس 
کـرده و بـا تـلاش مضاعف خـود را به اهدافشـان نزدیـک کنند.

با مسـئولان ديپلم پژوهشـي @@ گفتگو 
مركز تحقيقات سـرطان

دکتـر زنـده دل از همـکاري مرکـز تحقیقـات سـرطان و مرکـز 
پژوهش هـای علمـي دانشـجویان در قالب دیپلم پژوهشـي ابراز 
خرسـندي کـرد و مرکـز پژوهش هـای علمـي دانشـجویان را 
تأمین کننده نیروي انسـاني خوب بـراي مراکز تحقیقاتي خواند.
پیـش از برگـزاري اولین کلاس دیپلم پژوهشـي مرکز تحقیقات 
سـرطان که با همـکاري مرکز پژوهش های علمي دانشـجویان و 
ایـن مرکـز آغـاز به کار کرده اسـت، برآن شـدیم کـه گفتگویي 
بـا دکتـر زنـده دل، قائم مقام مرکز تحقیقات سـرطان و مسـئول 
دیپلـم پژوهشـي در ایـن مرکـز و دکتر سـلیمان جاهـي، مدیر 

اجرایي این پروژه داشـته باشـیم.

 دکتر زنده دل، ایده ی دیپلم پژوهشـي مرکز تحقیقات سـرطان 
چگونه شـکل گرفت؟

در سـال های پیش، تعدادي از دانشـجویان از مرکز پژوهش های 
علمي دانشـجویان در قالب برنامه RRE با ما همکاري داشـتند 
کـه محدودیت هایـی در ایـن برنامه هـا دیدیـم در صحبت هایی 
کـه با سرپرسـت و معاون مرکز پژوهش ها کردیـم فکر برنامه ای 
که رسـمیت بیشـتري داشـته باشـد به ذهنمان رسـید و ایده ی 
دیپلم پژوهشـي شـکل گرفت. بـا پیگیری های دکتـر نوري زاده 
بـه برنامـه تبدیل شـد و خوشـبختانه مورداسـتقبال مسـئولین 
دانشـگاه قرار گرفت و مسـئولین آموزشـي و پژوهشـي دانشگاه 

هم تصویـب کردند.
مرکز تحقیقات سـرطان و مرکز پژوهش های علمي دانشـجویان 

اولیـن دوره  ایـن برنامـه را به صـورت تخصصـي آغـاز کردنـد و 
امیدواریـم اگـر اشـکالاتي دارد در ایـن دوره بتوانیـم برطـرف 
سـازیم و بـا نتایـج مثبتي کـه خواهیـم گرفت دیپلم پژوهشـي 

در دانشـگاه همه گیـر شـود.

دکتر سـلیمان جاهي، نحوه گزینش دانشـجویان چگونه صورت 
گرفـت و چه شـرایطي پیش نیاز ثبت نام در ایـن دوره بود؟

طبق آیین نامه دیپلم پژوهشـي، دانشـجویان مقاطع کارشناسي 
یـا دکتـراي عمومي کـه حداقـل دو سـال از زمان تحصیلشـان 
باقی مانـده اسـت می توانند وارد دوره شـوند، ثبت نـام کنندگان 
تقریبـاً هشـتاد نفـر بودنـد ازنظـر امتیـازات آموزشـي و سـوابق 
پژوهشـي، تعداد مقالات، تعداد شـرکت در کنفرانس های علمي، 
رتبـه المپیـاد، رتبـه کنکـور و... توسـط کمیته اجرایي بررسـي 

شـدند و در نهایـت ٣٠ نفر انتخاب شـدند.

دکتـر زنـده دل، علـت انتخـاب دکتـر سـلیمان جاهـي به عنوان 
مدیـر اجرایـي ایـن پـروژه چه بوده اسـت؟

 Rapid دکتـر سـلیمان جاهـي از چهـار سـال پیـش در قالـب
همـکاري خـود  Research Education RRE چشم پزشـکی 

را بـا مـا آغاز کـرد و خوشـبختانه در ایـن مـدت توانمندی های 
آموزشـی و پژوهشـي بسیاري کسـب کرد که هم اکنون به عنوان 
یـک نیـروي خـوب و کارآمـد فعالیـت می کنـد و ازآنجاکه خود 
ایشـان نیـز در ابتـدا تنهـا باعلاقـه بـه پژوهـش وارد گروه هـای 
تحقیقاتـي شـد، اکنون با کسـب توانمندي، به عنوان سرپرسـت 
ایـن گروه هـا، می توانـد مشـوق خوبـي بـراي دانشـجویان تـازه 

باشند. وارد 

نقـش مرکـز پژوهش هـای علمـي را در پـروژه دیپلم پژوهشـي 
و پیـش از آن در پروژه هـای RRE چگونـه ارزیابـي می کنیـد؟

در اصـل پـروژه  دیپلـم پژوهشـي یـک نـوآوري از سـمت مرکز 
پژوهش هـای علمـي دانشـجویان اسـت.

مراکـز تحقیقاتـي نیـروي انسـاني خـوب می خواهـد و مرکـز 
پژوهش هـای علمـي دانشـجویان بـه دنبـال مراکـز تحقیقاتـي 
خـوب بـراي دانشـجویان علاقه منـد بـه پژوهش اسـت کـه این 
تعامـل در قالـب دیپلم پژوهشـي صـورت گرفته و هـر دو مرکز 

از ایـن اتفاق خرسـندند.
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پیش  از این دانشجویان با شرکت در کارگاه های مختلف و بدون 
برنامـه در دانشـگاه سـرگردان بودند، با اجراي ایـن برنامه مدون 

می توانیم دانشـجویان را به خوبـی هدایت و توانمند کنیم.

اصـلاح چـه مـواردي را در آیین نامـه دیپلـم پژوهشـي ضروري 
می بینیـد؟

در ثبت نـام ایـن دوره، اسـتقبال خوبـي از داخـل و خـارج از 
دانشـگاه شـد، بـه صورتی که روزهـاي اول تعداد افـراد خارج از 
دانشـگاه بیشـتر بـود، مـا به ایـن نتیجه رسـیدیم که ایـن دوره 
می توانـد عـلاوه بر کسـب توانمندی هـای مفید، اعتباري باشـد 
که دانشـگاه علوم پزشـکي تهـران به عنوان بزرگ ترین دانشـگاه 

کشـور بـه شـرکت کنندگان دهد.
بسـیار مایـل هسـتیم بـا ضوابطي کـه دانشـگاه تعییـن می کند 
دانشـجویان خارج از دانشـگاه نیز بتوانند از این فرصت اسـتفاده 
کنند به علت اینکه هدف اصلي مرکز تحقیقات سـرطان کنترل 
سـرطان در کل کشور است و شـاید بتوان مطالعات چندمرکزی 
حتـي بـا همکاري سـایر اسـتان ها هم انجـام داد و با ایـن کار به 

توسـعه نام دانشگاه پرداخت.
عـلاوه بر این، داشـتن مشـوق های خـوب، انگیزه را بـراي ادامه 
کار بیشـتر می کنـد. مشـوق های مالي و مشـوق هایی کـه بتوان 
کیفیـت اسـاتید و تدریـس را بـالا بـرد و همراه با رقابت بیشـتر 

کیفیـت کار را نیـز افزایـش داد که بسـیار مفیـد خواهند بود.

بایـد دنبـال این باشـیم که هم اسـاتید وقـت بیشـتر بگذارند و 
هم دانشـجویان تشـویق شـوند کارهاي بیشـتري انجـام دهند.

دکتـر زنـده دل برنامه هایـی کـه بـراي دوره دیپلـم پژوهشـي 
سـرطان در نظـر گرفته ایـد چیسـت؟

در ایـن پـروژه تمام اعضـاي هیئت علمی مرکز تحقیقات کانسـر 
و حتـي پژوهشـگراني کـه هیئت علمـی نیسـتند با مـا همکاري 
خواهنـد داشـت و ترکیب هشـت تـا ده نفري از اسـاتید وظیفه 

تدریـس را بر عهـده گرفتند.
اسـاتید بالینـي کـه فرصـت تدریس ندارنـد در قالب سـمینار با 

بیـان برنامـه  علمي بـه دانشـجویان کمـک خواهند کرد.
طول دوره دو سال است که براي آن 8 تا 12 واحد درسي براي 
آمـوزش در نظـر گرفته شـده؛ ده واحد آن را نهایـي کرده ایم که 
6 واحد در تابسـتان و 4 واحد در پاییز ارائه می شـود. همچنین 
1٠ الـي 12 هفتـه کلاس خواهیـم داشـت کـه دو روز در هفته 
و هـرروز 4 سـاعت برنامه ریزی شـده کـه در مرکـز پژوهش های 

علمي دانشـجویان برگزار می شـود.
و در پایـان بایـد یادآور شـوم که پشـتکار و جدیت دانشـجویان 
حـرف اول را می زنـد، درصورتی که به صورت منظـم در برنامه ها 
شـرکت کننـد در پایـان ایـن دو سـال تبدیـل به پژوهشـگراني 
قـوي می شـوند کـه بـه  عنـوان سرپرسـت گروه هـای تحقیقاتي 

می تواننـد فعالیـت کنند.
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گفتگو ی
ویـــژه
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گفت وگو با دكتر حسيني دبير برگزاركننده @@
آزمون جراحي دهان فك و صورت

دومین مرحله کلینیک، آزمون ملي دانش آموختگان دندانپزشکي 
خارج از کشور با آزمون رشته جراحي دهان فک و صورت در سه 
دانشکده  بعدازظهر در گروه جراحي  از ساعت 9 صبح 1٣  روز 
دندانپزشکي برگزار شد. در پایان برگزاري آزمون با دکتر حسیني دبیر 
برگزارکننده آزمون جراحي دهان فک و صورت به گفتگو نشستیم.

اهمیت برگزاري آزمون ملي چقدر است؟
براي اینکه دندانپزشکان مجاز به ارائه خدمات درماني در کشور 
شوند باید حداقل توانایی های عملي و نظري را کسب کرده باشند.

این فارغ التحصیلان از دانشگاه های مختلف با سطوح علمي متفاوت 
وارد کشور می شوند و لازم است سطح علمي و توانایي آن ها در 
همه دروس رشته دندانپزشکي موردارزیابي و سنجش قرار گیرد.

نحوه ارزیابي داوطلبین و نمره دهي به چه صورت است؟
گروه جراحي چک لیستی با بیش از ٣٠ آیتم براي ارزشیابي داوطلبان 
تهیه کرد که شامل ارزیابي قبل از کار، تزریق بی حسی، بررسي 
رادیوگرافي، ارزیابي حین کار و بعد از کار است همچنین مطالبي 
براي توجیه داوطلبان در حین آزمون بیان شد و آن ها از موارد 

ارزیابي آزمون آگاهي یافتند.
البته نمره نهایي داوطلبان پس از پایان مراحل آزمون )عملي و 

کتبي( رشته جراحي با نظارت ٣ استاد اعلام خواهد شد. برنامه ریزی 
صحیح، دقت نظر، تعریف آیتم های مناسب و نحوه برگزاري منجر 
به بررسي دقیق عملکرد فارغ التحصیلان دوره دندانپزشکي عمومي 

خارج از کشور می شود.

نحوه ارزشیابي دانشجویان توسط اساتید به چه صورت است؟
با نظارت اساتید در حین برگزاري آزمون، انجام اقدامات درماني بر 
روي بیمار، نحوه عملکرد داوطلبان از شروع کار و گرفتن شرح حال 
بیمار تا انتهاي درمان و توصیه ها و مراقبت های پس از درمان، 
نسخه نویسی و ترخیص، موردارزشیابي قرار می گیرد. نکته مهمي 
که در سلامت برگزاري آزمون مطرح است ابتدا رضایت بیماران و 
سپس گرفتن شرح حال جداگانه اساتید از بیماران بوده و بعدازآن 

بیمار را براي درمان در اختیار داوطلبان قرار می دهند.

آزمون در چند مرحله برگزار می شود؟
مطابق با برنامه ریزی انجام شده داوطلبان به ٣ گروه 12 نفري 
تقسیم شدند و در روزهاي شنبه تا دوشنبه، 6 تا 8 تیر 94 مرحله 
عملي آزمون آغاز شد و هر روز یک گروه از داوطلبین در بخش 

جراحي دانشکده مورد ارزیابي قرار گرفتند.
 همچنین دوشنبه 8 تیرماه آزمون کتبي )آسکي( با نمایش 1٠ 
اسلاید در مورد بیماری ها، تشخیص، طرح درمان و تجویز داروي 
مناسب از ساعت 11:٣٠ تا 12 در آمفی تئاتر 4٠٠ نفره دانشکده 

براي تمام داوطلبان برگزار  شد.

و سخن پایاني؟
با توجه به اینکه سالانه تعداد داوطلبین شرکت کننده آزمون افزوده 
می شود بهتر است ساختار منسجم و تعریف شده ای براي برگزاري 
آزمون ها پایه ریزی شود و به دلیل حساسیت در برگزاري این دوره ها، 
کوچک ترین نقطه ضعف می تواند کلیات آزمون را تحت تأثیر قرار 
دهد. کنترل شرایط داوطلبان در دوره های متوسطه و کسب حداقل 
معدل، دقت و سخت گیری بیشتر دانشگاه های خارج از کشور و... 
می تواند شرایط بهتري را براي فارغ التحصیلان دندانپزشکي خارج 

از کشور ایجاد کند.
در پایان از رئیس و معاونین دانشکده، مدیر برگزاري آزمون دکتر 
صاحبي و مسئولان که از هرجهت در برگزاري آزمون گروه را یاري 

کرده اند تشکر و قدرداني می کنم.
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گفت وگـو بـا دبيـر برگزاركننـده @@
آزمـون بيماری های دهـان، فك و صورت 

دانشـكده دندانپزشكي
آزمون  از دومین  کلینیک  آزمون  برگزاري چند مرحله  از  پس 
دانش آموختگان دندانپزشکي خارج از کشور، آزمون بیماری های 
دهان فک و صورت چهارشنبه ٣1 تیر و پنجشنبه 1 مرداد 94 
در دانشکده دندانپزشکي دانشگاه علوم پزشکي تهران برگزار شد.

به همین منظور با دکتر آرش منصوریان دبیر برگزارکننده رشته 
بیماری های دهان، فک و صورت گفتگو کردیم.

جامعـه  و  دانش آموختـگان  بـراي  آزمـون  برگـزاري  اهمیـت   
دندانپزشـکان چیسـت؟

و  دندانپزشکي  مردم، جامعه  براي سلامت  قطعاً  آزمون  این   
متفاوت  علمي  لحاظ سطح  به  است.  ارزشمند  داوطلبان  خود 
دانشکده های دندانپزشکي ایران با دانشکده های خارج از کشور، 
موظف هستیم تا با برگزاري آزمون های ویژه، داوطلبان را مورد 
ارزیابي قرار داده و به آن ها فرصت دهیم تا نقاط ضعف و قوت 
خود را شناسایي کرده و بتوانند با گذراندن دوره های متفاوت، 

سطح علمي و عملي خود را ارتقا دهند.

 چه اقداماتي پیش از برگزاري آزمون انجام شد؟
از زمانـي کـه به گروه هـا برنامه برگزاري آزمون اعلام شـد گروه 

بیماری هـای دهان با همفکـري و نظرخواهي اعضاء هیئت علمی 
گـروه، برنامـه ای بر اسـاس اصـول بین المللی آزمون هـای معتبر 

کرد. طراحي 
سـپس فهرسـت تجهیزات موردنیـاز براي برگـزاري آزمون تهیه 
و بـه مسـئولان محترم تیـم برگزارکننده آزمون ملي ارائه شـد.

 نحوه برگزاري و زمان بندی آزمون چگونه بود؟
آزمـون تئـوري چهارشـنبه به صـورت سراسـري در آمفی تئاتـر 
شـهید دکتـر هدایـت دانشـکده برگزار شـد و داوطلبـان بعد از 
جلسـه توجیهـي 2٣ اسـلاید را مشـاهده کـرده و پاسـخ دادند.

ایـن مرحله شـامل 4 بخـش کلي، شناسـایي نواحـي آناتومیک 
داخـل دهـان، شناسـایي بیماری هـای شـایع از روي اسـلاید و 
رادیوگرافـي و مطرح شـدن بیماری هـای سیسـتمیک و مخاطي 

داخـل دهـان به صـورت اسـلاید بود.
آزمــون عملــي، پنجشــنبه در گــروه بیماری هــای دهــان 
دانشــکده بــراي ٣6 دانش آموختــه دندانپزشــکي برگــزار شــد. 
ابتــدا داوطلبیــن به صــورت Blind بــه 9 گــروه تقســیم شــدند 
و بعــد از توجیــه نحــوه برگــزاري آزمــون هــر گــروه بــه ترتیــب 

ــدند. ــش ش ــی وارد بخ قرعه کش
و بــا نظــارت اعضــا هیئت علمــی گــروه، مطابــق بــا چک لیســت 
ــرار  ــي ق ــورد ارزیاب ــي م ــات عمل ــف معاین ــای مختل در فیلده
گرفتنــد و بــراي هــر معاینــه حــدود 25 دقیــق زمــان درنظــر 

گرفتــه شــد.
هـر گـروه پـس از گذراندن ایـن مرحله پذیرایي شـده و از درب 
دیگـر خارج می شـدند بـدون اینکه هیـچ ارتباطي بـا گروه های 

منتظر آزمون داشـته باشـند.

- و اما سخن پایاني؟
در ابتدا از مسئولان دبیرخانه شوراي تخصصي، رئیس دانشکده، 
دبیـر کمیتـه، مدیـر و تیـم برگزارکننـده آزمون ملي دانشـکده 
به ویـژه اسـاتید و کارکنـان گـروه بیماری هـای دهـان فـک و 

صـورت تقدیـر و تشـکر می کنم.
و آرزوي موفقیـت بـراي تمام داوطلبـان دارم و با توجه به اینکه 
دومین سـال برگزاري آزمون ملي دانش آموختگان دندانپزشکي 
خارج از کشـور در ایران بود امیدوارم در سـال های آتي آزمون ها 

کامل تر، گزیده تر و برگزار شـوند.


